
stavba chodníka pozdĺž cesty I/72 Va-
laská  –  Piesok“. Realizácia začala 

v týchto dňoch. Poprosím 
obyvateľov miestnej čas-
ti Piesok o  trpezlivosť pri 
obmedzeniach spojených 
s realizáciou.
Pre našich najmenších 
sme dokončili nové agáto-
vé ihrisko vo vnútrobloku 
na ulici TDH.
Spustili sme do prevádzky 
novovybudované kontaj-

nerové stojiská a  zároveň vyhlasujeme 
verejné obstarávanie na ďalšie, o  kto-
rých umiestnení vás budeme postupne 
informovať.
Naša obec v rámci projektu „Podpora 
biodiverzity prvkami zelenej infraš-
truktúry v obciach Slovenska – Zelené 
obce Slovenska“, ktorý ešte v roku 2019 
spustila Slovenská agentúra životného 
prostredia, získala podporu, v rámci 
ktorej sme v rôznych plánovaných lo-
kalitách obce vysadili nové dreviny. V 
minulom týždni sme vysadili 
c e lkovo 56 ks 

stromov druhového zloženia javor poľ-
ný, javor horský, hrab obyčajný, čerešňa 
vtáčia, jarabina vtáčia, lipa veľkolistá 
a  smrekovec opadavý. Vo výsadbe ná-
hradných drevín budeme pokračovať 
ďalej. Zapojili sme sa do výzvy Envi-
rofondu a  požiadali sme o dotáciu na 
kompostéry do rodinných domov. Tou-
to cestou vás chcem poprosiť o pocho-
penie a  trpezlivosť. Nie všetko sa dá 
spraviť okamžite, a ak sa niečo buduje, 
väčšinou to prináša aj isté obmedzenia 
a  nepríjemnosti. O  všetkých ďalších   
realizáciách či aktivitách vás budeme 
postupne informovať.
Druhá májová nedeľa už tradične patrí 
všetkým mamám. Mama, jedno z naj-
krajších slov, ktoré nás sprevádza celým 
naším životom. Nachádzame ho v ume-
leckých dielach, knihách, filmoch, a tiež 
v nespočetnom množstve nádherných 
piesní. Ste to práve vy, milé a dobrosr-
dečné, plné súcitu  i porozumenia, kto-
ré nás sprevádzate všetkými dôležitými 
chvíľami. Naše úspechy sú vďaka vám 
ešte krajšie, starosti zase vždy o  niečo 
ľahšie. Stačí váš  jediný úsmev či letmý 
dotyk  a sú z nás opäť deti bez ohľadu 
na to, koľko už máme rokov. Ak v kolo-
behu života často zabúdame na mamu, 
Deň matiek je príležitosťou poďakovať 
za všetku lásku, za nehu a starostlivosť, 
ktorou každá matka zahrňuje svoje 

deti, za opateru a nekonečnú trpez-
livosť a obetavosť. 

Milé mamky, mamy, mamič-
ky, dovoľte mi, aby som vám  
predovšetkým ako syn a  tiež 
šťastný otec zaželal  pevné 

zdravie a čo najviac radosti nie-
len s vašimi deťmi, ale so všetký-

mi vašimi milovanými. 

Mgr. Peter Jenča
starosta obce

v  mesiaci marec sme si pri 
príležitosti 78. výročia oslo-
bodenia našej obce Matič-
ným pochodom a  pietnym 
aktom uctili tých, ktorí po-
ložili svoje životy za našu 
slobodu. Tradičným podu-
jatím „vynášanie Moreny“ 
sme sa rozlúčili so zimou 
a privítali pani Jar. Jar, naj-
krajšie obdobie roka, ktoré 
je symbolom znovuzrodenia, obdobie, 
keď máme možnosť intenzívne pozoro-
vať tajomstvo prebúdzajúcej sa prírody 
okolo nás, rozkvitanie kvetov, pučanie 
stromov či ranný vtáčí spev. Máme za 
sebou veľkonočné sviatky, ktoré sú ne-
pochybne najkrajšími sviatkami tohto 
ročného obdobia. Verím, že ste tieto 
sviatky prežili v zdraví, v kruhu svojich 
najbližších.
Aj napriek chladnejšiemu počasiu sme 
sa pustili do realizácie plánovaných 
projektov.
Úpravou exteriéru a zlepšenia prístupu 
k  bezbariérovej rampe sme ukončili I. 
etapu projektu bezbariérového vstupu 
do zdravotného strediska a začíname II. 
etapu vybudovaním odstavnej plochy 
pre pacientov zdravotného strediska. 
V spolupráci s Technickými službami 
našej obce začíname s realizáciou  od-
stavných plôch, ktoré vyriešia mno-
ho problémov obecnej infraštruktúry 
a  zlepšia kvalitu života obyvateľov 
obce. Hneď ako nám to počasie 
umožnilo, začali sme s  úpravou 
miestnych chodníkov, výmenou 
podložia chodníkov od predajne 
Coop Jednota po námestie na uli-
ci TDH. Chodník bude riešený po 
oboch stranách. 
Odovzdali sme stavbu projektu „Vý-
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Milí Valašťania,

78. výročie 
oslobodenia obce
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V  mesiaci apríl 2023za-
čali stavebné práce na 
oprave chodníkov po 
oboch stranách cesty 
na ulici TDH v  úseku od 
predajne COOP Jedno-
ta po námestie. Oprava 
spočíva vo výmene asfal-
tového krytu chodníka 
za betónovú zámkovú 
dlažbu, vrátane výmeny 
betónových obrubníkov 
a výškovej úpravy kana-
lizačných šácht. Práce 
sú vykonávané za čias-
točného obmedzenia 
automobilovej dopravy. 
Stavebné práce realizu-
je na základe výsledkov 
verejného obstarávania 
firma Renovia, s. r. o., 
Lieskovec. Práce by mali 
byť ukončené do konca 
mája tohto roka. 

 Jaroslav Peťko

V mesiaci apríl 2023 boli ukončené stavebné práce v rámci investič-
nej akcie „Vstup pre imobilných do zdravotného strediska“. Stavebné 
práce pozostávali z  vybudovania oceľovej dvojramennej rampy pre 
imobilných a nového oceľového schodiska s prekrytím. Následne bol 
ku schodisku dobudovaný chodník zo zámkovej dlažby. Realizátorom 
stavebných  prác bola na základe výsledkov  verejného obstarávania 
firma Staso ĎZ, s. r. o., Brezno. 

Výpis z  uznesení z 3. riadneho rokova-
nia Obecného zastupiteľstva vo Valaskej, 
konaného 23. februára 2023. Obecné za-
stupiteľstvo po schválení programu,  pro-
cedurálnych otázkach a  Správy o  plnení 
uznesení,
Schválilo: Zmeny v Zásadách odmeňovania 
poslancov obecného zastupiteľstva, zástupcu 
starostu a členov komisií zriadených obec-
ným zastupiteľstvom.
Určilo: Prehodnotenie platu starostu obce.
Z  ekonomických záležitostí: OcZ schválilo 
Rozpočtové opatrenie č. 1/2023.
Nasledovalo schválenie plánu kontrolnej čin-
nosti hlavného kontrolóra obce Valaská na I. 
polrok 2023.

Z rokovania Obecného zastupiteľstva obce Valaská
Vzalo na vedomie vyhodnotenie Komunitné-
ho plánu obce Valaská na roky 2018 - 2022, za 
rok 2022.
V bode 8.2 Schválenie členov komisií z radov 
občanov  Obecné zastupiteľstvo obce Valaská 
volí podľa § 15 ods. 2 zákona č. 369/1990 Zb. o 
obecnom zriadení, za členov komisie:
a) Komisia pre financie a správu majetku 
obce 
členovia z radov obyvateľov: Ing. Miroslav Fi-
lipko
b) Komisia pre kultúru 
členovia z radov obyvateľov: Renáta Kubove, 
Mgr. Róbert Hlaváčik, Mgr. Kristína Magerová, 
Alena Kureková

c) Komisia pre šport 
členovia z radov obyvateľov: Bc. Juraj Kriváň, 
Mgr. Monika Jenčová, Martin Krupa
d) Komisia pre rozvoj obce, stavebný po-
riadok, územný plán a pre životné prostre-
die, poľnohospodárstvo a ochranu prírod-
ných hodnôt 
členovia z radov obyvateľov: Ing. Zuzana Sle-
záková, Radovan Sepeši, Martin Krupa, Blaže-
na Pastírová, Jozef Hucik, Jaroslav Poliak 
e) Komisia pre sociálne veci a školstvo 
členovia z radov obyvateľov: Blažena Pastí-
rová, Marta Petrová, Mgr. Beáta Némethová, 
Libuša Held, Mgr. Janeta Nitková, Mgr. Danka 
Dorková

Zuzana Potkányová

Pri príležitosti Dňa Zeme sa 18. apríla uskutočnil už 11. ročník akcie  ,,VYČISTIME SI OBEC“ za pomoci žiakov ZŠ J. Simana, Odborného 
učilišťa internátneho Valaská a materskej školy, Jednoty dôchodcov,  OZ Valašťania a pracovníkov OcÚ. Spoločnými silami sme vyzbie-
rali množstvo odpadov, ktoré sa nahromadili v našej obci nedbalým správaním niektorých z nás.

Mgr. Janka Maličká

TDH – oprava chodníkov 
(od budovy COOP Jednota po Námestie 1. mája)

Vstup pre imobilných 
do zdravotného strediska

11. ROČNÍK AKCIE ,,VYČISTIME SI OBEC“
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Božská Zem
Šetrím vodou, čistím Zem,
odpadky vždy separujem,
nič zbytočné nekupujem,
plasty aj sklo recyklujem.

Planéta sa nám odvďačí,
tým, že bude vzduch čistý.
S láskou sa o ňu starám,

rýľujem, sadím, polievam.

Nie je to veľká námaha,
slnko mi pri tom pomáha.

Svetlo, teplo, energia letí sem,
krásna zelená bude naša Zem.

Autor: kolektív žiakov 8. roč., 
ŠZŠI Valaská

Cieľom tohto dňa je, aby sme si pripomenuli našu zá-
vislosť od cenných darov, ktoré nám Zem dáva, a uve-
domili si, že prírodné zdroje nie sú nevyčerpateľné. 
Ak sa správaš ekologicky, si pre našu planétu menšou 
záťažou.
Dnes produkujeme na Slovensku okolo 446 kg odpadu 
na obyvateľa a rok. Ale tento odpad už nie je v prírode 
ľahko rozložiteľný. Na skládkach v roku 2020 skončila 
prvýkrát menej ako polovica vyprodukovaného odpa-
du (48 percent).

Nebuďme leniví, trieďme odpad!
• 10 časopisov sa môže zmeniť na krabicu z TV.
• 5 pohárov stačí na výrobu vázy.
• Z 30 PET fliaš môže byť fleesová bunda.
• Zo 670 hliníkových plechoviek sa môže vyrobiť rám 

na bicykel.
Pozor na viacvrstvový kombinovaný materiál! Ide 
o materiál zložený z viacerých vrstiev, ktoré sa nedajú 
navzájom od seba jednoducho oddeliť. Takými môžu 
byť obaly z polievok, pudingov, blistre z liekov, obaly zo 
zubných pást, krémov alebo kávy. Nepatria do triede-
ného zberu, nedajú sa recyklovať,  ale je to komunálny 
odpad.
Dnes už nestačí len triediť odpad. Treba rozmýšľať aj 
nad tým, ako by sa dalo zmeniť správanie ostatných 

Dňa 18. 4. sme zorganizovali už 11. 
ročník akcie Vyčistime si obec. Akcie 
sa zúčastnili žiaci našej základnej 

ľudí, ktorí nie sú dostatočne zodpovední – napríklad aj 
tak, že ich naučíte správne triediť odpad.
Trieďte odpad! Môžete si zriadiť samostatný kôš na bio-
odpad alebo vlastný kompostér.
Urobte si deň bez mäsa. Ako dobre vieme, chov dobytka 
je jedným z hlavných príčin klimatickej zmeny.
Nenakupujte, čo skutočne nepotrebujete. Miesto vyha-
dzovania vecí ich radšej recyklujte. Porozmýšľajte, ako 
dať starému nábytku či oblečeniu nový nádych. Šetrite 
elektrinu. Môžete si urobiť napríklad večer bez televí-
zora, iba pri sviečkach. Choďte do práce na bicykli, na-
miesto autom.
Obmedzte používanie plastov. Skúste ísť na nákup do 
obchodu a použite vlastné plátenné tašky a recyklova-
teľné nádobky.
Neplytvajte potravinami. Pokúste sa spracovať všetko, 
čo máte v chladničke skôr, než sa to pokazí.
Choďte na prechádzku do lesa. Zasaďte si obľúbenú 
rastlinku.
Rozprávajte sa so svojimi blízkymi o dôležitosti ochrany 
Zeme a prírody vo vašom okolí.
Pohľadajte si vo svojom okolí dobrovoľnícku aktivitu, do 
ktorej by ste sa mohli zapojiť. Môže ísť o čistenie lesa či 
okolia vášho bydliska od odpadkov, zber žiab z ciest, sa-
denie stromčekov a podobne.

Ing. Zuzana Slezáková
koordinátorka ekologickej výchovy

ZŠ J. Simana vo Valaskej  

22. apríl - Deň Zeme

11. ročník akcie Vyčistime si obec

Aj našim starším spoluobčanom záleží na čistote obce. Ďakujeme vám!

Piataci vyrábajú zo starého oblečenia nové veci

Obrovská kopa odpadu vyzbieraná 
na železničnej zastávke Chvatimech. 
Akcia mala zmysel, spoločne sme vy-
zbierali 380 kg odpadkov.

školy, deti z  Materskej školy vo Va-
laskej a žiaci zo ŠZŠ vo Valaskej, zá-
stupcovia dôchodcov a dobrovoľníci 
z  radov dospelých. Spolu 367 detí 
a množstvo pedagógov a dospelých 
dobrovoľníkov. 
Žiaci našej školy boli prvé dve vyu-
čovacie hodiny v triedach. Snažili sa 
dať starému oblečeniu novú šancu, 
pretvárali ho na niečo iné, znovu 
použiteľné. Strihali, šili, maľovali na 
staré tričká, nohavice, mikiny. Vyro-
bili veľa výrobkov: letné oblečenie, 

čiapky, tašky, peračníky, vankúšiky, 
náhrdelníky, stojany na perá, koší-
ky, hračky pre mladšie deti, hračky 

pre domácich miláčikov. Dokonca 
triede 7. A  sa podarilo  vytvoriť dva 
obrazy technikou koláže zo starého 
oblečenia.  

Potom sme sa presunuli na námestie 
vo Valaskej, kde si žiaci vypočuli prí-
hovor od starostu obce, Mgr. Petra 
Jenču, a  pani učiteľky, Ing. Zuzany 
Slezákovej, a od žiakov  zo 6. A triedy. 
Po úvodných slovách a rozdaní vriec 
a  rukavíc sme sa rozdelili na úseky. 
Rozdelili sme sa na rôzne smery – 
Piesok, materská časť obce Valaská, 
nová Valaská, Chvatimech, jazierko 
v materskej časti a v novej časti Va-
laskej, okolie fary, okolie  autobuso-
vých a železničných zastávok.
Na rozdiel od minulosti sa v katastri 
obce nachádza stále viac sídel (ležo-
vísk) bezdomovcov,  ktoré sme s deť-
mi školy z  hygienických dôvodov 
nemohli likvidovať. V tomto prípade 
požiadame obec o  súčinnosť, aby 
to odpratala (pri Hrone, na Chvati-
mechu). Zostáva po nich obrovské 
množstvo odpadu, znečisťujú nám 
okolie a prírodu. 
Ďakujeme OcÚ vo Valaskej za 
podporu (vrecia a  rukavice pre 
žiakov a aj za sladkú odmenu).
 Všetkým zúčastneným ďakujeme 
za aktívnu účasť. 

Ing. Zuzana Slezáková
koordinátorka ekologickej výchovy

ZŠ J. Simana vo Valaskej  
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Oznamujeme občanom, že naša obec sa podpísaním zmluvy 
so spoločnosťou Eltma zaradila do siete zberných miest na 
spätný zber pneumatík. Konečný používateľ pneumatík je 
povinný pneumatiky po tom, ako sa stali odpadovou pne-
umatikou, odovzdať distribútorovi pneumatík v ktoromkoľ-
vek pneuservise alebo bezplatne odovzdať na zberný dvor 
Technických služieb obce Valaská, bez cudzorodých nečistôt 
a iného odpadu, celistvé, bez ráfikov a diskov v pracovné dni 
v časoch od: 
pondelok  - piatok 7:00 – 15:00
sobota 10:00 – 14:00

Odpadové pneumatiky je zakázané ukladať do zberných nádob určených na zber zmesového 
komunálneho odpadu alebo vedľa nich, ďalej k stojiskám alebo do stojísk zberných nádob, k 
stanovištiam zberných nádob, ktoré sú umiestnené na verejných priestranstvách. Taktiež sa 
zakazuje odkladať odpadové pneumatiky na verejné priestranstvá ako čierne skládky. Poru-
šenie bude sankcionované v zmysle platného Všeobecne záväzného nariadenia č. 5/2019 o 
dodržiavaní čistoty a poriadku na území obce Valaská a v zmysle Všeobecne záväzného na-
riadenia č. 8/2020 o nakladaní s komunálnymi odpadmi a drobnými stavebnými odpadmi na 
území obce Valaská.

   Mgr. Janka Maličká

 Čas veľmi rýchlo beží, ani sme sa nezdali 
a sme za polovicou doby realizácie  projektu 
„Podpora opatrovateľskej služby II.“.  Tento 
dopytovo orientovaný  projekt je realizo-
vaný Ministerstvom práce sociálnych vecí 
a rodiny v trvaní 24 mesiacov.  Doba realizá-
cie projektu  je naplánovaná od decembra 
2021  do novembra 2023.  V projekte je za-
pojených 12 opatrovateliek.  Cieľom tohto 
projektu  je podpora dostupnosti terénnej 
opatrovateľskej služby  s  cieľom zotrvania 
osôb  odkázaných na pomoc inej osoby 
v  prirodzenom domácom prostredí. Sme 
radi, že sú predkladané  takéto výzvy a sa-
mosprávy sa môžu do nich zapojiť,  pretože 
v tejto neľahkej dobe finančných prostried-
kov v rozpočte obcí je stále menej.  
 Terénnu sociálnu prácu našich  opatrova-
teliek si úprimne vážime z  dôvodu, že ich  
prácu radíme medzi tie náročnejšie. Praje-
me im, ale aj svojim zvereným klientom veľa 
zdravia, lásky, úcty a  porozumenia do ďal-
ších dní, ktoré nám prinesie dlho očakávaná 
jar a teplé lúče slniečka. 

Bc. S. Krupová 

Obec Valaská pokračuje v  poskytovaní služ-
by sociálneho taxíka pre obyvateľov Valaskej 
(Valaská – sídlisko, materská časť obce, Pie-
sok) v pracovných dňoch v čase 7:00 – 12:00  
prednostne obyvateľom prepravujúcich sa 
do Brezna, Banskej Bystrice a Zvolena,  a to do 
zdravotníckych zariadení. Poskytnutie služby 
do Banskej Bystrice a do Zvolena je prijímateľ 
povinný objednať vopred, minimálne 7 dní 
pred jej poskytnutím, v  rámci mesta Brezna 
minimálne 1 pracovný deň.
Objednávky na prepravu si môžete objedná-
vať na tel. čísle: 0905 704 880.
Ostatné informácie vám budú poskytnuté 
na obecnom úrade pri Bc. Krupovej, na tele-
fónnom čísle 048/6711508 alebo emailovej 
adrese: socialneveci@valaska.sk.

Sociálny taxík – zmena prepravného od mája 2023 
Obec Valaská  pokračuje v poskytovaní služby sociálneho taxíka pre obyvateľov Valaskej (Valaská – sídlisko, materská časť 
obce, Piesok) v pracovných dňoch v čase 7:00 – 12:00  prednostne obyvateľom prepravujúcich sa do Brezna, Banskej 
Bystrice a Zvolena,  a to do zdravotníckych zariadení. Poskytnutie služby do Banskej Bystrice a do Zvolena  je prijímateľ 
povinný objednať vopred, minimálne 7dní pred jej poskytnutím, v rámci mesta Brezna minimálne 1 pracovný deň. 

Objednávky na prepravu si môžete objednávať na tel. čísle: 0905 704 880. 
Ostatné informácie vám budú poskytnuté na obecnom úrade pri Bc. Krupovej na tel. č. 048/6711508 alebo 
mailom: socialneveci@valaska.sk . 

 
Skupina občanov 

 
Suma za prepravu 

v eurách/zaplatí 
občan 

 
Sociálny taxík je realizovaný 

s finančnou podporou obce Valaská 
 

Doplatok od obce   prevádzkovateľovi 
sociálneho  taxíka 

Poplatky pri prevoze v rámci Valaskej   

Občan s preukazom ZŤP, senior nad 62 rokov 1,50 € 2,10 € 

Občan s nepriaznivým zdravotným stavom 2,00 € 1,60 € 

Rodičia s maloletými deťmi 2,00 € 1,60 € 

Poplatky pri prevoze Valaská – Brezno   

Občan s preukazom ZŤP, senior nad 62 rokov 2,50 € 5,90 € 

Občan s nepriaznivým zdravotným stavom 5,00 € 3,40 € 

Rodičia s maloletými deťmi 5,00 € 3,40 € 

Poplatky pri prevoze Valaská – B. Bystrica a späť   

Občan s preukazom ZŤP, senior nad 62 rokov 19,00 € 58,00 € 

Občan s nepriaznivým zdravotným stavom 24,00 € 53,00 € 

Rodičia s maloletými deťmi 24,00 € 53,00 € 

Poplatky pri prevoze Valaská – Zvolen  a späť   

Občan s preukazom ZŤP, senior nad 62 rokov 24,00 € 74,00 € 

Občan s nepriaznivým zdravotným stavom 28,00 € 70,00 € 

Rodičia s maloletými deťmi 28,00 € 70,00 € 

Sprievodná osoba  - zdarma   

 

 

 

 

 

Ako ste si mohli všimnúť, v našej obci boli na niekto-
rých miestach vysadené nové dreviny. Podarilo sa nám 
to vďaka podpore od Slovenskej agentúry životné-
ho prostredia, ktorú obec získala v rámci národného 
projektu Zelené obce Slovenska s názvom „Podpora 
biodiverzity prvkami zelenej infraštruktúry v  obciach 
Slovenska – Zelené obce Slovenska“. V roku 2019 obec 
podala žiadosť o poskytnutie podpory a v mesiaci apríl 
tohto roku bolo vysadených celkovo 56 ks stromov 
druhového zloženia javor poľný, javor horský, hrab 
obyčajný, čerešňa vtáčia, jarabina vtáčia, lipa veľkolistá 
a smrekovec opadavý, v sume 8 881,30 €.

Mgr. Janka Maličká

Sociálny taxík – zmena 
prepravného od mája 2023

Výsadba drevín v obci 
,,Zelené obce Slovenska“

MOŽNOSŤ BEZPLATNÉHO ZBERU 
ODPADOVÝCH PNEUMATÍK

Pokračovanie v projekte
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TECHNICKÉ SLUŽBY
VALASKÁ

TECHNICKÉ
SLUŽBY
VALASKÁ

INFORMUJÚ

1. Prečo ste sa rozhodli prijať ponuku na 
post prednostky Obecného úradu vo Va-
laskej?
V obci Valaská žijem so svojou rodinou, vycho-
vávame tu dieťa a som veľmi rada, že práve do 
tejto obce, ktorá mi prirástla k srdcu,  viedli naše 
kroky po rokoch v zahraničí. Priznám sa, keď 
mi súčasný pán starosta ponúkol túto funkciu, 
veľmi dlho som sa rozhodovala a zvažovala za 
a proti. Poznám však jeho zodpovedný prístup 
k práci, vytrvalosť a odhodlanie, ochotu pomá-
hať ľuďom a snahu meniť veci k lepšiemu. Jeho 
postoje a životné hodnoty podobné mojim, ma 
presvedčili, že naša spolupráca by mohla fun-
govať a priniesť reálne výsledky pre našu obec. 
2. Kde ste pracovali doteraz a  na akých po-
stoch?  
Po návrate zo zahraničia, kde som 14 rokov pra-
covala aj na rôznych manažérskych pozíciách, 
som od roku 2019 pôsobila v samospráve mesta 
Brezno.
3. Čo je vašou prioritou vo funkcii? 
Veľmi dobre si uvedomujem zodpovednosť vy-
plývajúcu z funkcie prednostky obecného úra-
du. Hoci mám dlhoročné skúsenosti s prácou 
s ľuďmi a hlavne pre ľudí, táto práca vyžaduje 
väčšiu zodpovednosť voči obyvateľom obce a aj 
kolegom v rámci obecného úradu. Mojím úsilím 

Predstavujeme vám

S  príchodom jari sa začala príroda 
prebúdzať, čo pre nás znamená, že 
sa začalo upratovanie po zimnom 
období. Začali sme s upratovaním – 
zametaním ciest pomocou zameta-
cieho zariadenia, čistením cestných 
rigolov popri miestnych komuniká-
ciách. 
Obci bolo vydané povolenie na vý-
rez 20 kusov stromov. Konáre a stro-
my,  ktoré zostali po spílení, sme 
museli spracovať a okolie výrezu 
po stromoch vyčistiť. Konáre, ktoré 
nám ostali po výreze,  sme použili na 
výrobu štiepky. Štiepku používame 
na dosypanie plôch, parkov a  det-
ských ihrísk v obci. Na detskom ihris-
ku medzi ulicou Trieda dukelských 
hrdinov a  Švermovou ulicou boli 
urobené posledné terénne úpravy 

Predstavujeme pani Zuzanu Potkányovú - prednostku 
Obecného úradu vo Valaskej

je viesť úrad predovšetkým efektívne. Profesio-
nálny a  tiež ľudský prístup sú základy, na kto-
rých chcem stavať. Uvedomujem si, že nikto nie 
je dokonalý, ani neomylný, mňa nevynímajúc, a 
preto budem dbať na to, aby sa nám spoločne 
so zamestnancami nášho obecného úradu po-
darilo vždy hľadať možné riešenia tak, aby boli 
smerované v prospech našich občanov. 
 5. Čo by ste chceli zmeniť, zlepšiť?
Za tak krátku dobu vo funkcii je veľmi ťažké 
zhodnotiť, či navrhnúť zmeny. Aj keď treba pri-
znať, že vždy je čo zlepšovať, robiť veci lepšie 
a kvalitnejšie. Určite by sme všetci uvítali väčší 
záujem na riešení problémov samosprávy aj od 
predstaviteľov štátu, prijatím lepšej legislatívy 
alebo zmenami vo financovaní samospráv, čo 
by pomohlo vyriešiť potreby občanov a rôzne 
obmedzenia samosprávy.
6. Čo nové pre občanov obce pripravujete? 
Aké projekty by ste chceli realizovať?
Keď som nastúpila do funkcie, obec už mala 
vyhotovenými projektovými dokumentácia-
mi naplánovanú realizáciu rôznych projektov, 
ktoré boli pozastavené aj z dôvodu pandémie. 
Momentálne s kolegami doťahujeme finálne 
povolenia rekonštrukcie domu smútku, krásne-
ho projektu revitalizácie Tajchu, kompletnú re-
konštrukciu telocvične pri ZŠ Jaroslava Simana 

a  predovšetkým opravy ulíc Tatranská a  Hron-
ská, či rôzne menšie projekty, ktorých realizáciu 
plánujeme financovať dotáciami, či z rôznych 
externých zdrojov pomocou výziev štátu.
7. Budete pri svojej práci rešpektovať nápa-
dy občanov?
Samozrejme. Názory a nápady občanov sú 
veľmi dôležité. Aj vďaka ich postrehom, či pri-
pomienkam bude jednoduchšie poukázať na 
vecné problémy občanov a obce a ich následné 
vyriešenie. Pevne verím, že spoločnými silami 
s vedením obce v spolupráci s celou komunitou 
obyvateľov našej Valaskej budeme napredovať.

Rozhovor  pripravila  D. Králiková

a dopadová plocha bola taktiež do-
sypaná drevnou štiepkou. 
Touto cestou by sme chceli obča-
nov upozorniť, že je vyhlásený zber 
jarného biologického odpadu zo zá-
hrad, ktorým je napríklad lístie, tráva 
a  konáre. Zber biologického odpa-
du bude prebiehať každý pondelok 
a  každý piatok, v  čase od 08:00 do 
14:00 hod. Žiadame občanov, aby 
biologický odpad triedili. Zvlášť 
lístie, zvlášť trávu a  zvlášť konáre. 
V prípade, že máte väčšie množstvo 
takéhoto odpadu, nevykladajte ho 
na ulicu a  verejné priestranstvá. 
Odvoz väčšieho množstva odpadu 
si dohodnite na telefónnom čísle: 
0905 406 919, v pracovných dňoch 
od 07:00 do 15:00 hod.
Technické služby Valaská pracujú aj 

na odstraňovaní rôz-
nych porúch po obci. 
Porucha bola od-
stránená na prívod-
nom vodovodnom 
potrubí na cintoríne. 
Pri odstraňovaní po-
ruchy bol nutný roz-
siahly výkop, musela 
byť odkrytá dlažba, 
uložené nové vo-
dovodné potrubie, 
následné zasypanie 
a  uloženie dlažby 
do pôvodného sta-
vu. Niektoré práce 
boli v  spolupráci so 
Stredoslovenskou 
vodárenskou spoločnosťou. Ďalej sa 
odstraňujú aj poruchy na verejnom 
osvetlení a  rozhlase. Naposledy sa 
riešil havarijný stav na verejnom 
osvetlení na ceste I-66, kde bol pre-

rušený prívod elektrickej 
energie pre stĺpy verejné-
ho osvetlenia. Pracujeme 
aj na odstránení prepadu 
cestného podlažia na Ná-
mestí 1. mája, ktorý vznikol 
nad kanalizačným potru-
bím vplyvom poveternost-
ných podmienok. 
V  spolupráci s  obcou Va-
laská pripravujeme spo-
ločný projekt spevnené 
plochy. Momentálne sa 
začal výkop prvej  plochy, 
ktorá bude umiestnená na 
Štúrovej ulici pri zdravot-
nom stredisku. Vopred sa 
občanom ospravedlňuje-

me za vzniknuté obmedzenia, ktoré 
budú vznikať pri budovaní.
Keďže nám pomaličky začína rásť  
tráva, pripravujeme sa na sezónu 
kosenia.                          Michal Lengyel
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Všetci milovníci folklóru a tradícií v našej obci si 
prišli užiť prvý jarný deň, kedy deti z materskej 
školy zaplnili námestie spevom a tancom, aby 
symbolicky vyniesli Morenu.
   Táto milá tradícia sa v našej materskej ško-
le uskutočňuje už niekoľko rokov. Je súčasťou 
Školského vzdelávacieho programu, ktorý 
v materskej škole ponúkame rodičom a deťom 
nad rámec Štátneho vzdelávacieho programu. 
Túto obľúbenú akciu uskutočňujeme v  rámci 

Zo života materskej školy
Marec – mesiac knihy 

v materskej škole
   Každý z nás vie, že marec je venovaný kni-
hám, ale prečo je to tak, veľa z nás ani netuší.
   Dňa 10. marca 1796 sa narodil Matej Hreben-
da Hačavský, na ktorého počesť sa už od roku 
1955 oslavuje marec ako mesiac knihy. Matej 
Hrebenda bol ľudovýchovný pracovník, národ-
ný buditeľ, ľudový básnik a zberateľ národných 
piesní, ktoré sa dostali do zbierok  Jána Kollára 
a  Pavla Dobšinského.Vyrastal v  chudobných 
pomeroch a postihlo ho veľké nešťastie, preto-
že už od detstva mu slabol zrak, až postupne 
oslepol. Miloval knihy, aj keď si ich už nedoká-
zal prečítať. Putoval po Slovensku, ale aj  Prahe, 
Pešti, či Viedni. Vydavatelia mu predávali knihy 
a Matej prostredníctvom nich učil ľudí, šíril kul-
túru a osvetu. Knihy zachraňoval pred pálením, 
vyhodením, či roztrhaním a pričinil sa o vybu-
dovanie knižníc. Knihy vnímal a  videl celým 
svojím srdcom. Keďže bol nevidomý, často mu 
z kníh čítali náhodní okoloidúci. Skladal príle-
žitostné veršovačky a prostredníctvom svojho 
pomocníka, ktorý ho sprevádzal na cestách, 
ich zapisoval. Hrebendov život začal a skončil 
v marci. Nabudúce, keď si budete listovať a čí-
tať knihy, spomeňte si na Mateja Hrebendu 
a jeho odkaz: Nečítajme očami, ale srdcom! 
   Tento odkaz je veľkou výzvou aj pre nás, 
učiteľky materskej školy a pri čítaní a obozna-
movaní sa s literatúrou tomuto odkazu pripi-
sujeme veľký význam. Snažíme sa deťom všte-

povať lásku ku knihám, literatúre 
a k umeniu. Pri príležitosti mesia-
ca knihy sa v  školách organizujú 
rôzne literárne posedenia či súťa-
že. Nebolo tomu inak ani v našej 
materskej škole, kde pani učiteľky 
zorganizovali najskôr triedne kolá 
súťaže v  prednese poézie a  pró-
zy a  víťazi jednotlivých tried sa 
zišli 30. 3. 2023 na celoškolskom 
kole. Pani učiteľky deti motivo-
vali k súťaži rozprávkou o včielke 
Maji a  Vilkovi, ktorá stále patrí 
k  detským obľúbeným. Včielka 
Maja priletela medzi deti a sadala 
z kvietka na kvet. Pod jedným našla plačúce-
ho Vilka, ktorý bol nešťastný z toho, že si nevie 
zapamätať žiadnu básničku. Každý jeho po-
kus o zapamätanie 
stroskotal na tom, 
že to jednoducho 
nevie. Preto spolu 
s Majou prišli do ma-
terskej školy pozrieť 
na deti, ktoré vedia 
nielen spievať, hrať 
sa, ale aj recitovať. 
Vyzvali všetky deti, 
ktoré chceli pred-
viesť svoje umenie 
pred celou mater-
skou školou, aby tak 
urobili. A tak deti re-

citovali básne kratšie, dlhšie, podľa svojho veku 
a schopností. Dôraz kládli na správnu výslov-
nosť a zreteľnosť, ale aj intonáciu umeleckého 
prednesu. Celkovým dojmom očarila všetkých 

Viktorka Vaníková, ktorá získala 
aj cenu od kultúrnej referentky 
obce, Barbory Morovej.
   Atmosféra bola veľmi dobrá, 
pretože Vilko a Maja zapájali do 
svojho predstavenia nielen re-
citujúcich, ale všetky deti z ma-
terskej školy. Mali sme nielen 
krásny umelecký zážitok, ale 
zažili sme v toto dopoludnie aj 
veľa smiechu a tanca, za čo patrí 
poďakovanie pani učiteľkám, 
Ivke Fedorovej (včielka Maja) 
a  Janke Svitekovej (Vilko), kto-
ré sa o  takúto skvelú atmosfé-

ru postarali, recitujúcim aj  všetkým ostatným 
pani učiteľkám.

Mgr. Iveta Babčanová

Morena, Morena, kde si prebývala
výchovno – vzdelávacej činnosti vždy v dopo-
ludňajších hodinách. 
   V minulosti sa vo Valaskej začínala jar sym-
bolickým vynesením Moreny, bohyne smrti a 
zimy z  dediny na Smrtnú nedeľu. Tento zvyk 
zahŕňal nosenie slamenej figuríny, ktorá bola 
oblečená do ženských šiat po dedine. Nako-
niec ju buď hodili do potoka alebo spálili. Ve-
rili, že vďaka tomu sa vyhnú zime, chorobám 
a  smrti. Morenu vraj netreba považovať za 
akúsi ohyzdnú starenu, údajne bola veľmi krás-
na. A takouto sa tento krát mohli pýšiť aj deti 
z  našej materskej školy. Zhotovili ju spoločne 
s pani učiteľkami a poriadne ju vyparádili. Na 
tento deň sa vopred starostlivo pripravili. Tan-
covali, spievali, recitovali a za doprovodu hud-
by odprevadili Morenu k Hronu, kde sa s ňou  

rozlúčili. Zapálili ju a hodili do Hrona so slova-
mi: Všetko zlé od nás, a to dobé pri nás. Bodaj 
by Morena tak dlho spala, aby nám zase dlho 
pokoj dala.
   Už len treba veriť, že spolu s Morenou odplá-
vala zima a my sa môžeme tešiť na  teplé slneč-
né lúče. Deti z  materskej školy nám ponúkli 
krásny zážitok s  folklórom a tradíciami našich 
predkov.

  Mgr. Iveta Babčanová
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Keď predškolák dostane svoju prvú školskú 
tašku, vie, že za chvíľu bude z  neho školák. 
Čoskoro mu pribudnú ozajstné povinnosti. 
Zásadný krok však urobia jeho rodičia, keď ho 
zapíšu do školy.
Základná škola Jaroslava Simana pripravila 
v stredu 12. apríla 2023 pre svojich budúcich 
prváčikov a ich zákonných zástupcov slávnost-
ný ZÁPIS do 1. ročníka. 

Tak ako po iné roky, aj v tomto školskom roku sa deti našej materskej 
školy zapojili už do V. ročníka výtvarnej súťaže „Krásy MAS očami detí“. 
Do súťaže sa mohli zapojiť predškoláci, žiaci I. stupňa základných škôl 
a I. stupňa základných umeleckých škôl, ktoré sa nachádzajú v území 
Muránskej planiny a Čierneho Hrona. Cieľom súťaže bolo podporiť a 
rozvíjať  talent detí a  hlavne spoznávať naše územie, nakoľko téma 
priamo súvisela s kultúrou, zvykmi, tradíciami a podujatiami realizu-
júcimi sa v území MAS. Veľmi nás teší, že v súťažnej kategórii Príroda 
územia MAS získal 3. miesto predškolák z našej materskej školy, Matúš 
Domovec, s výtvarnou prácou Líška z Vydrovskej doliny, ktorú nama-
ľoval pod vedením pani učiteľky Blanky Kyseľovej. Matúškovi srdečne 
gratulujeme.

 Mgr. Stanislava Kaliská

VÝTVARNÁ SÚŤAŽ

Slávnostný zápis do 1. ročníka
Deti prišli do školy plné očakávania. Mnohé 
sa nevedeli dočkať tohto dňa. Pre svojich bu-
dúcich kamarátov vyrobili deti z nášho škol-
ského klubu malý darček – záložku do knihy 
s ceruzkou. Budúci prváci dostali darček hneď 
pri vstupe do budovy školy. Jeho farba – žltá 
alebo zelená – nasmerovala budúcich prváči-
kov do jednej z dvoch tried, kde sa stretli s pani 
učiteľkami. Tie pre nich pripravili rôzne aktivity, 
v ktorých zábavnou formou ukázali svoju pri-
pravenosť na školu: odkresľovali rôzne tvary, 
počítali, rozprávali, predviedli, čo všetko sa 
doteraz naučili. Ukázali svoju samostatnosť pri 
plnení zábavných úloh a zároveň mali možnosť 
spoznávať svoje budúce pani učiteľky. Rodičia 
sa zatiaľ venovali administrácii zápisných líst-
kov a povinných príloh, potrebných k zápisu.
Deti a  ich rodičia si mohli prezrieť priestory 
školy, pristaviť sa pri interaktívnej expozícii s 
rôznymi zaujímavými informáciami o našom 
vtáctve, obdivovať projekty a rôzne práce na-
šich šikovných žiakov, rozhliadnuť sa v žiackej 
knižnici s mnohými zaujímavými titulmi. V od-
borných učebniach – jazykovej a  počítačovej 
– na nich čakali žiaci 9. ročníka, ktorí deťom 
predstavili nášho nového kamaráta - robota 
Photona, kresliace programy, hovoriaci slov-
ník, či interaktívny dotykový monitor eTouch. 
Mohli navštíviť aj Školský klub detí Zebra, ktorý 
sa najviac podobá prostrediu materskej školy. 
Na pamiatku tohto slávnostného dňa si rodi-

čia mohli urobiť fotografiu v pamätnom okne 
„Zápis do 1. ročníka“, ktorá im bude tento sláv-
nostný deň pripomínať.
12. apríl 2023 bol výnimočný deň pre všetkých 
– pre deti, pre ich rodičov, aj pre nás pedagó-
gov Základnej školy Jaroslava Simana. Vážime 
si prejavenú dôveru zo strany 48 zákonných zá-
stupcov, ktorí do našej školy prišli zapísať svoje 
deti. Ďakujeme. 
Dovidenia v septembri!

PaedDr. Miriam Slivková, ZRŠ
Základná škola Jaroslava Simana
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Dňa 22. 03. 2023 žiaci 8. a  9. roč-
níka Špeciálnej základnej školy in-
ternátnej vo Valaskej navštívili Pe-
káreň st. Klaus v Hronci. Exkurziou 
nás sprevádzal pán Ján Perichta. 

V  dňoch 27. 2. a 28. 2. 2023 sa v 
priestoroch našej školy konalo 
prvé skupinové stretnutie rodičov 
s deťmi s poruchou austistického 
spektra. Rodičia mali možnosť 
spoznať ľudí s podobnými prob-
lémami a nadviazať priateľstvá. 
Cieľom stretnutia bolo povzbu-
diť rodičov v ich neľahkej situácii, 
zdieľať svoje starosti a skúsenosti s 
inými rodičmi, ktorí vychovávajú a 
starajú sa o dieťa s PAS a predsta-
viť možnosti spolupráce na pôde 
našej školy.
Zatiaľ čo si rodičia vymieňali dô-
ležité informácie, deti strávili čas 
v  spoločnosti zvieratiek, oddýchli 
si v  miestnosti Snoezelen, zahra-

Ďakujem pani riaditeľke OUI vo 
Valaskej, že mi umožnila zúčast-
niť sa  výchovno - vzdelávacieho 
procesu v  ich škole v programe 
ERASMUS+ . 
Som učiteľom predmetov ma-
tematika a  fyzika na základnej 
škole Heřmanův Městec v Českej 
republike (okres Chrudim, Pardu-
bický kraj).  Týždenný pobyt v od-
bornom učilišti som absolvoval  
od 6. do 10. 3. 2023.  ERASMUS+  
bol  pre mňa skúsenosťou, ktorá 
ma obohatila po profesionálnej 
aj osobnej stránke. Je skvelé, že 
učitelia majú vďaka podpore EÚ 
príležitosť    sa zúčastniť mobilít, 
ktoré im prinášajú zážitky a skú-
senosti na celý život. Počas mo-
jej návštevy som mal možnosť 
bližšie sa zoznámiť s inovačnými 
metódami vo výučbe detí so špe-
ciálnymi výchovno-vzdelávacími 
potrebami, vymeniť si skúsenosti 
s kolegami zo Slovenska, nad-
viazať spoluprácu.  Pedagogickí 
zamestnanci v  škole boli príjem-
ní a  ústretoví. Na hodinách so 
žiakmi pracovali hravou formou 
s  prihliadnutím na ich individu-
álne možnosti, so svojimi žiakmi 
mali otvorené vzťahy. Motivovali 
ich k  učeniu, využívali pochvaly 
a  povzbudenie. V  škole prevlá-
dala príjemná a  otvorená atmo-
sféra. Bolo to veľmi inšpiratívne 
pre obidve školy. Cenné poznatky 
získané počas môjho krátkeho 
pobytu určite využijem vo svojej 
učiteľskej praxi  a podelím sa o 
ne aj s mojimi kolegami. Prajem 
zamestnancom aj žiakom veľa síl.   

Mgr. Jaromír PILC

Stretnutie rodičov detí s PAS na pôde
 Špeciálnej základnej školy internátnej vo Valaskej

„MÁTE SI ČO POVEDAŤ,
 MÁME VÁM ČO PONÚKNUŤ“

li sa so stavebnicami. V mesiaci 
máj by sme chceli znovu vytvoriť 
priestor pre všetkých rodičov au-

tistických detí, kde si môžu rodičia 
odovzdať svoje skúsenosti, čo u 
nich doma funguje a ako pracujú 
so svojím dieťaťom. 
Dovoľte nám, pozvať vás na nové 
stretnutie, ktoré sa bude znovu 
konať na pôde našej školy.

 Mgr. Setváková

Poďakovanie

Finančná gramotnosť je veľmi 
často skloňované slovo. Stáva sa 
základným pilierom nášho vzde-
lávacieho systému. Gramotnosť 
je odrazovým mostíkom, bez kto-
rého sa v živote nemožno hýbať 
vpred. Neprejde jediný deň, kedy 
by sme sa zaobišli bez peňazí, či sa 
nám to páči alebo nie. 
Preto je veľmi dôležité naučiť deti 
efektívne hospodáriť s financiami. 
Aj my, v OUI Valaská, začleňujeme 
finančné vzdelávania do výchov-
no-vzdelávacieho procesu. Tento 
rok sme boli súčasťou medziná-
rodnej kampane Global Money 
Week 2023, ktorej úlohou je zvýšiť 
povedomie o dôležitosti finančné-
ho vzdelávania. V rámci kampane 

sme realizovali niekoľko aktivít. 
Žiaci prvého stupňa mali možnosť 
zhliadnuť nahrávku „Permoníč-
kovia v krajine euríčok a  centíkov“, 
v  ktorej sa dozvedeli, prečo je 
dôležité sporiť. Po zhliadnutí pre-
zentácie sme so žiakmi diskutovali 
o  sporení a  nakoniec si žiaci na-
kreslili, čo by si oni za nasporené 
peniažky chceli kúpiť. Sporiť je 
veľmi ťažké pre ľudí v akomkoľvek 
veku. Preto je dôležité, aby deti 
v tomto veku pochopili, že ak nie-
čo skutočne chcú, musia si na to 
počkať a ušetriť peniaze. 
Úlohou žiakov druhého stupňa 

bolo vymyslieť reklamu. Žiaci po-
pustili uzdu  svojej  fantázii a  vy-
mysleli rôzne reklamy, v ktorých si 
nakoniec aj zahrali. Tiež sa dozve-
deli, aký má vplyv na nich reklama 
a  že musia byť zodpovední pri 
finančných rozhodnutiach a  ne-
podľahnúť „lákavým“ ponukám. 
Žiaci PŠI sa zúčastnili interaktív-
nej prednášky. Cieľom prednášky 
bolo ukázať žiakom, ako majú roz-
poznať falošné peniaze, ako majú 
manipulovať s eurami a platobný-
mi kartami. Toto zážitkové vzde-
lávanie prispelo k  teoretickým aj 
praktickým skúsenostiam žiakov. 

Žiaci mali možnosť získať cenné 
informácie o  príprave a  pečení 
chleba i rôznych  pekárenských vý-
robkov. Pán Perichta nás previedol 
celou pekárňou; žiakom ukázal, 

kde a ako sa pripravuje cesto; kto 
ho spracúva; pri akej teplote, koľ-
ko minút a  aké množstvo chleba 
sa pečie v  peci naraz. Žiaci videli 
miestnosť a stroj na balenie chleba, 
ale aj prípravu pečiva na rozvoz. 
Exkurzia sa žiakom veľmi páčila, 
odchádzali obohatení o  nové zá-
žitky.
Veľké ďakujem patrí p. Jánovi Pe-
richtovi za odborný výklad, odpo-
vede na všetky otázky, venovaný 
čas a ochotu prijať nás.
Všetkým, ktorí svojou prácou a  ši-
kovnými rukami pripravujú pre 
nás tento vzácny a  veľmi chutný 
pokrm, ktorý by nemal chýbať na 
stole žiadnej slovenskej rodiny; 
prajeme - pevné zdravie a veľa sily, 
aby sme si mohli ešte dlhé roky po-
chutiť na výbornom chlebíku a pe-
čive z vašej pekárne. 
Ďakujeme.

Mgr. Janka Kučerová 
a Mgr. Nadežda Repková

Exkurzia v Pekárni st. Klaus Hronec

SVET PEŇAZÍ V  rámci vyučovacieho procesu sa 
určite znova vrátime k podobným 
témam, aby sme tak žiakom priblí-
žili svet peňazí.

Ing. Kuňáková



téme „krajinka a  experiment“ a  využíva pri tom 
dlhočasovú expozíciu a maľovanie svetlom. Karin 
Medveďovú uchvátil “planespotting” - sledovanie 
a fotografovanie lietadiel. Anna Viktória Hudecová 
sa dlhodobo venuje športovej fotografii, reportáži a 
leteckej fotografii.
Tento rok môžu návštevníci výstavy vidieť aj práce 
členov Fotoklubu GRANUS. Autori Michal Bobak, 
Ivan Mihaliska, František Hereta, Ivan Setvák, Ľu-
dovít Lacuška, Martina Jenčová, Jiřina Chalupská 
a Dušan Sliačan vás svojimi geniálnymi zábermi 
vtiahnu do sveta krajiny, portrétu či reportáže 
a možno budete žasnúť, čo všetko dokáže fotoapa-
rát, keď je za ním vnímavé oko umelca.

Fotografii sa venujú aj ďalší naši hostia,  naša žiačka 
Janka Šebestová, jej sestra Alica Papešová, žijúca v 
Prahe a  dcéra Anna Šebestová. V  ich fotografiách 
z oblasti reportáže, ale aj v experimentálnych hrách 
so svetlom a priestorom môže každý pozorný divák 
spozorovať nesmierne tvorivého ducha. Jej ďal-
šia dcéra Veronika Behr, pôsobiaca v  nemeckom 
Würzburgu, sa venuje architektúre a pri pohľade na 
jej architektonické štúdie nejednému človeku zaiste 
napadne, či je vôbec možné niečo nakresliť až tak 
dokonale. 
Ostáva dodať, že sa zase raz podarila veľkolepá vec 
s množstvom výnimočných tvorcov a každý, kto prí-
de na výstavu, si určite nájde niečo pre seba.

Andrea Fašková a jej veľký úspech
Meno našej bývalej žiačky a pravidelnej účastníčky 
našich výstav spoločenstva EXZU je čitateľom určite 
dobre známe. Okrem toho, že jej premyslené práce 
sú už mnoho rokov veľkým obohatením našich vý-
stav, mnohí čitatelia jej tvorivosť a fantáziu poznajú 
aj z jej kresebných príspevkov do mnohých vydaní 
Valaštianskeho hlásnika.
Spolu so svojou sestrou Natáliou, rovnako výnimoč-
nou a úžasnou umelkyňou a pár ďalšími vzácnymi 
ľuďmi tej generácie, boli pri zrode tých najveľko-
lepejších výtvarných a  výstavných projektov, aké 
kedy vo výtvarnom odbore v  našej Zuške vznikli. 
Práve ony dve boli hlavou a srdcom celej tej zlatej 
generácie a  bez nich by mnohé krásne nikdy ne-
vzniklo. Viacerí z ľudí tej generácie sú dnes na svojej 
umeleckej ceste životom veľmi úspešní a medzi ta-
kých patrí aj Andrea.
Po skončení štúdia na Gymnáziu v Brezne a u nás 
v Zuške si síce nevybrala umeleckú dráhu a učaroval 
jej skôr svet chémie, no umeniu ostala verná aj na-
ďalej. Aj napriek tomu, že už nebola našou žiačkou, 
popri štúdiu na vysokej škole v Bratislave stála vždy 
pri všetkom veľkom a dôležitom, na čom sme u nás 
práve pracovali. Okrem toho sa pravidelne zapája-
la do rôznych výtvarných súťaží, kde často obsadila 
popredné miesta. Túto jar sa zapojila do celosveto-
vej výtvarnej súťaže Red Bull Doodle Art 2023 a 29. 
marca 2023 na slovenskom finále v klube UniK Mly-
ny získala absolútne prvenstvo v  národnom kole 
a postup na celosvetové finále v Amsterdame.
Prajem jej, aby sa aj naďalej s tak veľkým oduševne-
ním venovala tvorbe a  zažívala podobné alebo aj 
väčšie úspechy. Je to veľkým svetlom pre všetkých, 
ktorí chcú ísť za svojimi snami.

Vedúci Výtvarného odboru ZUŠ Valaská, 
Mgr. Rastislav Turňa
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Náš tretí výtvarnícky Londýn
V roku 2018 mi prvý raz napadla myšlienka, že by 
sme zorganizovali veľkú umeleckú výpravu do Lon-
dýna. Počas jarných prázdnin v  roku 2019 a  o  rok 
neskôr v roku 2020 sa nám tento sen stal realitou. 
Prišla ale doba zavretých hraníc a  zložitého ces-
tovania, a  tak z  nápadu urobiť to našou „jarnou 
tradíciou“ napokon zišlo. Tento rok sa nám to ale 
počas jarných prázdnin podarilo obnoviť a v meste 
plnom umenia a histórie a veľkolepých dojmov sme 
sa ocitli znovu. Britské národné múzeum, Múzeum 
Viktórie a Alberta, Prírodovedné múzeum v Londý-
ne,  ale aj mnohé iné úžasné miesta nás znovu na-
plnili veľkým obdivom a  inšpiráciou. Vidieť naživo 
známe diela od čias praveku po najmodernejšie 
trendy je pre každého výtvarníka veľkým zážitkom. 
Tentoraz sme na jeden deň urobili výpravu aj do 
vzdialeného Dovru, veľmi starého prístavného mes-
ta. V jeho blízkosti sme so spadnutými sánkami, aj 
keď trochu premrznutí, obdivovali známe ikonické 
biele útesy.

Veľkonočná výprava do dávnych čias
Rovnakou tradíciou je u  nás aj to, že čas veľko-
nočných prázdnin vždy strávime na viacdňových 
cestách. Minulý rok to po dvojročnej pauze bola 
výprava za pamiatkami na západe Slovenska. Ten-
to rok som pripravil trojdňovú  cestu, na ktorej sme 
objavovali dávne svety našej a maďarskej histórie. 

Z  čias, keď sa za Dunajom rozprestierala rímska 
provincia Panónia, sa zachovalo nesmierne veľa 
pútavých miest. Archeológia tiež dokázala zázraky, 
a tak či už v múzeu na hrade v Ostrihome alebo v 
hradnom múzeu v  meste Tata sme mohli obdivo-
vať rozsiahle zbierky artefaktov z  antického sveta. 
Na hrade Tata navyše návštevník môže navštíviť 
úchvatnú rekonštrukciu miestnosti z rímskej vily. Je 
to priestor, kde z  neďaleko nájdených fragmentov 
malieb na omietke zrekonštruovali pôvodnú podo-
bu miestnosti. 
Na hrade Tata, v Ostrihome, ale aj na hrade Visegrad 
sme sa pre zmenu prechádzali našou spoločnou 
minulosťou z čias stredovekého Uhorska. Obzvlášť 
zaujímavý je však rozsiahly palác kráľa Mateja 
Korvína pri brehu Dunaja pod hradným vrchom. 

Výtvarnícka jar na cestách aj v ateliéri

Sme výtvarníci zo Zušky, a ako takí nielen tvoríme, ale radi spoznávame vždy niečo nové. Ako ide čas školského roka, postupne nám pri-
búdajú nielen plány na tvorbu a na výpravy za poznaním, ale aj množstvo urobenej práce a kopa zážitkov. Tí, ktorí sledujú dianie v našom 
výtvarnom odbore, vedia, že využijeme každú chvíľu na tvorbu alebo objavné cesty.

Rekonštrukcia tohto priestoru nemá široko-ďaleko 
obdoby. Pre Slovensko je tento kráľ obzvlášť dôleži-
tý, pretože snáď ani nie je región, v ktorom by o ňom 
nebola nejaká legenda, povesť či dôležitá historická 
zmienka. Keďže krátko po konci jeho vlády na dve-
sto rokov dnešné Slovensko a vlastne celú vtedajšiu 
krajinu ovládli ťažké časy bojov s Turkami a zničujú-
ce povstania proti panovníkom, je to práve on, kto-
rý sa pre obyčajných ľudí stal v spomienkach a roz-
právaniach dobrým kráľom z  dobrých čias. Sú to 
väčšinou príbehy o múdrom a skromnom človeku, 
ktorý často chodil po krajine inkognito a  k  ľuďom 
sa správal s  úctou a  rešpektom. Keď tak nad tým 
rozmýšľam, ani naša Valaská by nebola tým, čím je, 
nebyť jeho túlavých topánok.

Spoločenstvo EXZU opäť pozýva 
na veľkú výstavu

V roku 2016, keď svoju umeleckú cestu u nás v Zuške 
končila generácia výnimočných žiakov, napadla mi 
myšlienka projektu, ktorý by aj naďalej bol priesto-
rom pre ich veľký talent. V roku 2017 sme tak zor-
ganizovali našu prvú veľkú spoločnú výstavu. Od 
tých čias vzniklo niekoľko veľkých tematických vý-
stav a  sedem spoločných projektov pod názvom 
Art-stretnutia.  Pod názvom „Art-stretnutia 07“ sme 
slávnostnou vernisážou 3. 4. 2023 otvorili veľkú vý-
stavu, ktorú môžete navštíviť v  priestoroch Domu 
kultúry vo Valaskej do 26. 5. 2023.
Z  našich veľkých a  úspešných výtvarníkov by som 
rád predstavil Andreu Faškovú. Jej práca je mno-
hým veľmi známa a poznáte ju predovšetkým ako 
geniálneho kresliara plného fantázie. Zvyčajne sa 
na výstavách prezentuje svojimi prepracovanými 
kresbami a akvarelmi, no tentoraz môžete vidieť jej 
ďalšiu veľkú doménu - výšivku.  Aj v tomto opäť uká-
zala nesmiernu zručnosť, trpezlivosť a veľké odušev-
nenie pre tvorbu. Klaudia Stieranková k nám prišla 
až z ďalekej Prahy, kde sa venuje štúdiu architektúry 
na vysokej škole. Od nej môžu návštevníci vidieť 
škice, ale aj reálny model rekonštrukcie známeho 
mlynu v Čechách. Eva Huňová sa už mnoho rokov 
venuje práci s  keramikou. Z  jej výberu prác na vý-
stave môže každý cítiť veľkú zručnosť, nápaditosť 
a lásku k práci.
Svojou trochou som k výstave prispel aj ja. V roku 
2014 sme na jednej výstave v Ružomberku objavili 
poéziu HAIKU. Je to druh japonskej poézie pozostá-
vajúci z troch riadkov po 5, 7 a 5 slabík. Venuje sa 
pohľadu na malé a na prvý pohľad nepatrné uda-
losti okolo nás a  dáva im hodnotu poézie. Vďaka 
niekoľkým výnimočným žiakom tej doby som obja-
vil veľký poklad tejto poézie a za najbližšie dva roky 
nám vtedy vznikli tri rozsiahle výtvarno-literárne 
projekty. V  tomto školskom roku som sa s  mojimi 
súčasnými žiakmi k tejto tvorbe vrátil a keďže som 
sa tomu tiež znovu začal venovať, na aktuálnej vý-
stave nájdete práve tieto moje práce.
Sme EXZU - otvorená skupina bývalých žiakov, ab-
solventov a priateľov výtvarného odboru, a tak na 
našich veľkých spoločných výstavách môžete vidieť 
nielen práce našich úspešných bývalých žiakov, ale 
veľkolepé veci z rúk našich hostí.  Už mnohé roky je 
naším pravidelným vzácnym hosťom fotokrúžok 
z  Brezna pod vedením Tomáša Náthera. On sám 
sa vám predstaví svojimi veľkoformátovými kraji-
nami astrofotografiou. Eliška Macejková sa venuje 
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   O KOĽKO LÁSKY SOM PRIŠLA. Takto znie ná-
zov knihy, z  ktorej tematiky Druhej svetovej 
vojny a  neobyčajného, no pravdivého príbe-
hu zo života Alice Frühwaldovej a  jej rodiny 
až mrazí. Alica Frühwaldová, rod. Belanová, je 
Židovka a ako ona označuje: „povojnové dieťa“. 
To znamená, že vojnu už nezažila, ale jej rodi-
čia, starí  rodičia a ďalší príbuzní áno. 
   O ťažkých časoch, útrapách a nezmyselnom 
antisemitizme nám prišla pani Frühwaldová 
porozprávať na besede, ktorá sa uskutočni-
la v našej  školskej knižnici. V  priebehu dvoch 
vyučovacích hodín nám veľmi stručne pre-
rozprávala strasti jej rodiny počas Holokaustu 
a už spomínanej 2. svetovej vojny. Bez váhania 

Milí Valašťania, ďakujem za mož-
nosť prispieť mojimi nedávnymi zá-
žitkami v krásnej krajine Zanzibar.
Mnohí ma poznáte, pracujem ako 
nezávislá Sales Director spoločnosti 
Mary Kay už skoro 6 rokov. Každo-
ročne firma dáva možnosť svojim 
direktorkám vycestovať do krásnych 
destinácií. Ja som sa kvalifikovala 
už dvakrát, vlani to boli Maledivy, 
a tento rok nádherný Zanzibar. Do-

Beseda s p. Alicou Frühwaldovou

môžem povedať, že išlo o jeden z najviac bo-
lestivých a  srdcervúcich príbehov, ktorý som 
kedy počul. Pre objasnenie, prečo práve názov 
O KOĽKO LÁSKY SOM PRIŠLA, prikladám časť 
práve z opisovanej  knihy. „Dejiny a dianie 2. 
svetovej vojny sa neobyčajne citeľne dotkli 
celej mojej rodiny. Patrím k druhej generácii 
obetí nacistického besnenia, pre ktorú je ty-
pický a asi aj spoločný bolestný pocit straty. 
Dlhé roky, od samého detstva nesiem vo svo-
jej duši nenaplnenú túžbu mať starých rodi-
čov aj tety, ujov, bratrancov, sesternice.“ Len 
čítanie časti z knihy a  opätovné spomínanie 
na slová p. Alice mi vracajú „husiu kožu“, ktorú 
som mal prevažne počas celej besedy. Alica 

počas besedy, ale i v knihe, veľmi milo a s lás-
kou rozprávala o svojich rodičoch. Spomínala 
na to, ako jej mamka alebo ocko, často cez slzy, 
vyrozprávali tento príbeh. 27. marec 1942, do 
jedného z prvých mužských transportov vzali 
Alicinho starého otca Huga, jeho brata Emila 
a mnohých iných, hlavne mladých Brezňanov. 
Cieľová stanica, bohužiaľ, nebola pracovný ani 
koncentračný tábor. Išlo o vyhladzovací tábor 
Lublin-Majdanek. 6. jún 1942, Alicina mama, 
so slzami  v  očiach už počas ďalšieho trans-
portu odprevádzala svoju mamu, sestru, vtedy 
šestnásťročnú Licku, ale i starú mamu na ces-
tu do neznáma. Navždy. Nikto ani len netušil, 
kde vedie cesta týchto nevinných ľudí. Cieľová 
stanica transportu bola avšak jasne stanovená: 
vyhladzovací tábor, Sobibor. Nestačili sa ani 
rozlúčiť. Pri predstavení si týchto zverstiev a pri 
snahe vcítiť sa do kože ľudí, čo to zažili, si člo-
vek uvedomuje, že nejaká ekonomická kríza je 
v  porovnaní s  dennodenným vyprevádzaním 
nevinných ľudí na smrť, nič. I cez neľahké témy 
a  spomienky na príbehy od svojich rodičov, 
mala Alica počas besedy skoro stále úsmev na 
tvári. Až na jeden okamih.  Niekoľkokrát nám 
opakovala, aby sme si vážili svojich starých ro-
dičov, tety, ujov a svojich blízkych, pretože ona 
toto šťastie nemala. Cez stekajúce slzy nám 
túto krásnu myšlienku predala a vtedy nás to 
naozaj zasiahlo.
   Vážme si svojich blízkych. A pokiaľ tu už nie 
sú, ale  mali sme to šťastie ich zažiť, tešme sa 
z toho, že tu niekedy boli. A že my sme o toľ-
ko lásky prísť nemuseli. „Snažte sa pochopiť, 
porozumieť príbehy a  životné situácie tých 
druhých, možno trochu iných, naučte sa o ich 
osudoch a  nikdy nepodľahnite žiadnej pro-
pagande. Držím palce do života! S úctou, Ali-
ca Frűhwaldová“                           Adam Lenčo, 9. B

volenku som si užila spolu s ďalšími 
21 direktorkami z ČR a SR spoločne 
s manželmi.
Africký Zanzibar je známy predo-
všetkým vďaka krásnym plážam 
z bieleho piesku. Zanzibar nie je je-
diný ostrov, ako si mnohí myslia, ale 
súostrovie – najväčší z  ostrovov je 

Unguja (často nazývaný Zanzibar). 
Je pokrytý bujnou tropickou ve-
getáciou. Hlavné mesto a  zároveň 
kultúrne a  ekonomické centrum je 
Zanzibar. Dnes je Zanzibar 
autonómny štát tvoriaci 
spolu s  Tanganikou jed-
notný štát Tanzánie. Ná-
zov Tanzánia je zloženie 
slov Tanganika a Zanzibar. 
Hlavnou ekonomickou ak-
tivitou štátu je pestovanie 
palmy Raffia a  korenín – 
klinček, škorica, muškáto-
vý orech a  čierne korenie. 
Domácim jazykom je sva-
hilština a  menou je tan-
zánsky šiling. V  poslednej 
dobe sa veľmi rozvíja turizmus. 
Na tejto nádhernej dovolenke, za 
ktorú naozaj veľmi ďakujem, sme 
mali možnosť bližšie spoznať Zanzi-
bar a jej obyvateľov. Návšteva Stone 
Town – hlavného mesta, obhliadka 
bio-farmy zameraná na pestovanie 
rôznych domácich korenín, výlet lo-
ďou na ostrov Billa Gatesa, šnorch-

lovanie v Indickom oceáne, galave-
čera na ostrove The Island Pongwe, 
kde som prvýkrát vyskúšala ako 
chutí morský ježko a mnoho iného.
Pre mňa najväčším a  najsilnejším 
zážitkom bola návšteva miestnej 
školy. Priznám sa, pred návštevou 

som netušila, čo od tohto „výletu“ 
očakávať. Už príchod bol veľmi silný. 
Ihneď som vedela, že celá návšteva 
bude veľmi emotívna. Privítal nás 
rozľahlý prašný dvor, tri veľké ošar-
pané budovy, namiesto okien boli 
väčšinou v  okenných rámoch mre-
že. Už z diaľky bolo počuť spev a krik 

(Pokračovanie na str. 11)
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Stalo sa už tradíciou, že deň na-
rodenia nášho najväčšieho pe-
dagóga a  mysliteľa Jána Amosa 

Komenského sa spája s oslavou učiteľského povolania. Množstvo úloh, 
ktoré pedagóg zabezpečuje, si vyžaduje plnú sústredenosť a oddanosť 
učiteľskému povolaniu. Preto tento deň bol jedným z tých, kedy sme 
mali príležitosť stretnúť sa s nimi, pozdraviť a čo najsrdečnejšie im po-
ďakovať za neutíchajúci zápal, s  ktorým vykonávajú svoje povolanie. 
Všetkým poprial pevné zdravie, veľa tvorivých síl a potešenia z dobre 
vykonanej práce. Starosta obce pre našich učiteľov pripravil zaujímavý 
program a potešil ich malým darčekom. Divadelné predstavenie si pri-
pravili herci z Potulného dividla J + T z Medzibrodu. 

Barbora Morová

V rámci marca sme si pre žiakov na-
šich škôl pripravili veľa rôznych náuč-
ných i  zábavných aktivít. Naše milé 
seniorky si s deťmi spoločne čítali a re-
citovali básne. S ďalšími sme sa hrali, 
objavovali záhady kníh alebo zisťovali 
ako vzniká kniha. Čerešničkou na tor-

Týmto krásnym citátom sme si aj 
v klube dôchodcov na Piesku uctili 
ženy. No nielen to, ale pán staros-
ta obce, Mgr. Peter Jenča, každej 
prítomnej žene podaroval krásnu 
červenú ružu.
Súčasťou osláv bolo aj občerstve-
nie, naozaj na úrovni – obložené 
chlebíky a  naša cukrárka Editka 
Krakowská napiekla slané, ale aj 
sladké koláče, no čo povedať? 
Všetko bolo na jednotku.
A aby nám nestúpla sláva do hlavy, 
prepláchli sme to dobrým vínkom.
Ani na chlapov sme nezabudli, 
veď si to zaslúžia. Bez nich by bol 
život smutný a nudný. 

   Oľga Kováčiková

Marec je bezpochyby spätý s  lúče-
ním sa so zimou a  s  vítaním jarné-
ho obdobia. Ako už býva zvykom, 
MO MS Valaská ani tento rok túto 
tradíciu nevynechal. So zimou sme 
sa lúčili tradične na Piesku. Morenu 
pripravila šikovná matičiarka Alen-
ka Tóthová a  o  krásny program sa 
postarali predškoláci s  pani učiteľ-
kami z MŠ Valaská. Počasie nám síce 
neprialo a slniečko sa na nás až tak 
neusmievalo, ale to nám na dobrej 
nálade neuberalo. Do kroku nám 
rezko hral na harmonike Ivan Pokoš. 
Morenu pod dohľadom našich dob-
rovoľných hasičov zapálil starosta 
obce Peter Jenča. Morena si za tónov 
harmoniky pokojne plávala dole po-
tokom. Na bezpečnosť účastníkov 
sprievodu dohliadali už spomínaní 
dobrovoľní hasiči. V  Klube dôchod-
cov na Piesku bolo pripravené ob-
čerstvenie pre deti aj pre všetkých 
zúčastnených.  Verím, že zimu sme 
poslali zatiaľ oddychovať a  čakajú 
nás už len pekné teplé jarné dni. 

Mgr. Kristína Magerová
riaditeľka OP MS Brezno 

detí. Príjemný zástupca riaditeľa 
nám dal potrebné inštrukcie ohľad-
ne natáčania a  fotenia - môžeme, 
ale s citom. V „riaditeľni“ – miestnosť 
2 x 2 metre s jedným stolom a stolič-
kou sme sa dozvedeli o  tom, ako 
prebieha miestna výučba. V  škole 
je celkovo 1200 detí, 3 stupne od 
materskej školy až po druhý stupeň 
základnej školy. Deti chodia do ško-
ly v rovnošate. Čo nás všetkých pre-
kvapilo, učiteľ v škole zarobí len 1 - 2 
doláre za mesiac, niektorí dokonca 
pracujú ako dobrovoľníci. Nema-
jú peniaze na pomôcky, stravu 
a všetko ostatné, čo by potrebovali 
k  dobrému fungovaniu. Žijú väčši-
nou z  toho, čo im turisti donesú, či 
už sú to pomôcky, ovocie, prípadne 
finančné dary. V  triede je približne 
40 detí. V materskej škole sedia deti 
na zemi, v  tých vyšších ročníkoch 
sme zahliadli aj spoločné lavice, aby 
mohli deti aspoň písať. Učia sa od 
07:00 do 13:00. Vyučovacia hodina 
trvá 80 minút a prestávka 15 minút. 
Čo sa týka stravy, najmenšie deti do-
stávajú jednu misku domácej kaše 
počas dňa. Vo vyšších stupňoch sú 
väčšinou bez jedla celý vyučovací 
deň. Deti koľkokrát musia chodiť 
do školy pešo aj hodinu tam a  ho-
dinu späť. Jedným z dôvodov, prečo 
rodičia posielajú deti do materskej 
školy, je práve kaša, aby neboli hlad-
né. Učia sa v  svahilštine a  zároveň 
vo vyšších ročníkoch majú niektoré 
predmety aj v  anglickom jazyku. 
Dostali sme možnosť navštíviť kaž-
dú triedu. Nikdy nezabudnem na tie 
rozžiarené očká detí, keď nám videli 
v  rukách perá, pastelky, rôzne po-
môcky, cukríky, lízanky... Aj napriek 
tomu slušne sedeli a len pohľadom 
naznačovali, ako sa tešia, že niečo 
dostanú. Neskutočne ďakovali, čo i 
len za jeden cukrík. Učiteľky taktiež 
od nás dostali malé darčeky. Ani 
jedno oko nezostalo suché pri po-
hľade na veľkú chudobu, ale záro-
veň pokoru a vďačnosť za akýkoľvek 
dar, či pohladenie. 
Som nesmierne vďačná za túto 
skúsenosť, pretože práve v  takých-
to chvíľach a na takýchto miestach 
si človek uvedomí, že na Slovensku 
skutočne máme byť za čo vďač-
ní. Máme kde spať, máme čo jesť, 
máme teplo, svetlo, pitnú vodu z vo-
dovodu a  naše deti sa učia v  krás-
nych učebniach, majú pomôcky, 
nabalenú desiatu, dokonca mož-
nosť chodiť na obedy.
Zanzibarská škola mi ukázala, že 
hoci možno nie je vždy všetko ide-
álne podľa našich predstáv, predsa 
máme veľa dôvodov na vďačnosť.

Ivana Ďuricová

Deň učiteľov

Vynášanie  Moreny

Knihy sú bránou 
do sveta poznania...

Oslava Medzinárodného dňa žien na Piesku
Zamiluj sa do seba každý deň a uvedom si svoju cenu,
si všetko, čo chceš – inde to nenájdeš.
Šťastný a krásny deň žien!

te bola beseda s významnou detskou 
spisovateľkou Gabrielou Futovou.
Verím, že sa budeme stretávať nielen v 
marci, ale nájdete si cestu ku knihám 

aj počas celého roka a my vám garan-
tujeme, že si v našej knižnici užijete 
kopu zábavy. 

Barbora Morová



Svojou „čmáranicou“ sa zapojila 
do medzinárodnej súťaže kresby 
Red Bull Doodle Art  a  stala sa jej 
víťazkou, takže poputuje do Am-
sterdamu na veľké finále.  
Do tejto súťaže poslalo tento rok 
svoje výtvory vyše dvetisíc mladých 
umelcov, z  ktorých tridsať najlep-
ších postúpilo do finále. Vyhlásenie 
víťaza sa uskutočnilo 29. marca 
v bratislavskom univerzitnom klu-
be UniK Mlyny. Na slávnostnom 
večere sa zúčastnili traja porot-
covia, ktorí hodnotili na základe 
kritérií: kreativita, umelecké schop-
nosti a vyjadrenie lásky k životu. A 
prečo čmáraniny? Doodle je necie-
lené bezmyšlienkovité čmáranie, 
ktorého výsledkom je rýchla kres-
ba a môže z nej vzniknúť unikátne 
umelecké dielo. Dočítala som sa, 
že Andrejka sa inšpirovala témou: 
vyjadriť lásku k životu. Na jej diele 
je žena, ktorá je akoby matkou toh-
to všetkého. Všetci k  nej inklinujú, 
tešia sa zo života a sú zaň vďační. 
Tému sa jej podarilo naplniť, dôka-
zom je jej víťazné dielo. Pevne verí-
me, že svoje prvenstvo obháji aj v Amsterdame, 
budeme jej silno držať päste. A prajeme jej, aby ju 
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znel nadpis štvrtkového čísla magazínu Pravda. 
Priznám sa, vôbec som netušila, že takáto súťaž 
existuje. O to radšej som si o nej v denníku Pravda 
prečítala, pretože na titulnej strane som uvidela 
Andrejku. Poznám ju od detstva, je to veľmi milá 
a skromná slečna. Moja prvá reakcia bola, že o jej 
úspechu by sa mali dozvedieť aj čitatelia nášho 
Valaštianskeho hlásnika, veď je jednou z  nás. 
V krátkosti vám ju predstavím. Má vyštudovanú 
STU Fakultu chemickej a potravinárskej techno-
lógie, odbor chemické technológie. V súčasnosti 
pracuje v ŽP, a. s., Podbrezová na pozícii techno-
lóg výrobných postupov. Je absolventkou ZUŠ vo 
Valaskej, navštevovala ju osem rokov. Aj keď sa 
rozhodla, že svoj talent nebude rozvíjať štúdiom 
na umeleckej škole, stále sa výtvarnej tvorbe 
venuje. Pravidelne sa zapája do výstav EXZU vo 
Valaskej. Skúša rôzne výtvarné súťaže. Treba po-
chváliť jej úspechy. Vydala knihu Fantasy oma-
ľovánky, samonákladom. Jej ilustrácie zdobia 
zbierku básní V znamení jablka od autorky Lýdie 
Džundovej. V budúcnosti by  rada ilustrovala det-
ské knižky. 

„Dňa 6. 3. 2020 sa uskutočnil Matič-
ný pochod k pamätníku padlým ru-
munským vojakom na Hnusnom. 
Zúčastnili sa ho členovia Matice 
slovenskej z blízkeho aj vzdialené-
ho okolia, pán starosta Peter Jenča, 
pán učiteľ Magera, žiaci šiesteho 
ročníka so svojimi pani učiteľkami 
triednymi Honkovou a Slezákovou 
a pani učiteľkou Mičianikovou.
Pochod sa začal na Námestí 1. mája 
vo Valaskej. Najprv sme dostali 
sladké občerstvenie a potom žiaci 
vzali vlajky. Následne sme išli cez 

POĎAKOVANIE
ZO JDS vo Valaskej ďakuje svojim dlhoročným členkám - pani Anke Demeovej a Martuške Pet-
rovej za ich dlhoročnú a obetavú prácu.
Pani Demeová pracovala a  organizovala podujatia v  klube dôchodcov, zároveň pracovala 
v predchádzajúcom období ako tajomníčka výboru ZO JDS. Veľmi nápomocná vo všetkých 
aktivitách nám bola aj pani Petrová, ktorá organizačne pomáhala pri každom podujatí a zá-
roveň viedla našu kroniku, ktorú dopĺňala svojimi fotografiami. K súčasnej výročnej schôdzi 
pripravila obrazovú dokumentáciu o činnosti ZO JDS vo Valaskej.
Obom našim členkám vyslovujeme veľkú vďaku a prajeme im pevné zdravie.

Priatelia ZO JDS vo Valaskej 

„Národ, ktorý zabudne na svoju minulosť, nemá budúcnosť.“

MO MS vo Valaskej v spolupráci so ZŠ Jaroslava Simana vo Valaskej, 
DHZ Valaská a obcou Valaská zorganizoval už 5. ročník „Matičného 
pochodu k pamätníku padlým rumunským vojakom na Hnusnom“.  
Ako sme spoločne zvládli pietnu spomienkovú akciu školy – mati-
ce - obce si môžete prečítať od žiačky šiesteho ročníka našej školy. 

78. výročie oslobodenia obce Valaská

Lipovú na Hnusné. Pekne bolo vid-
no Brezno. Cesta k pomníku nám 
trvala skoro dve hodiny. Keď sme 
prišli na pietne miesto, rozostavili 
sme sa okolo pomníka. Dozvedeli 
informácie o oslobodení obce Va-
laská z dobovej kroniky zo dňa 6. 
3. Prihovoril sa nám starosta obce. 
Potom prebehol pietny akt klade-
nia vencov. Poukladali sme sviečky 
do tvaru srdca, prítomní si vypo-
čuli, koľko nevinných obetí z obce 
muselo pri oslobodení padnúť, aby 
sme my mohli žiť. Je dôležité ne-

zabúdať na minulosť, aby sme sa z 
nej poučili.“

Linda Baliaková, 6.A

Boli sme, lebo sme chceli, nie pre-
to, že sme museli. Im patrí vďaka 
a úcta. To je to najmenej, čo v tejto 

dobe môžeme urobiť. Skúsme sa 
nad tým zamyslieť. Našu obec oslo-
bodila rumunská armáda a armáda 
Sovietskeho zväzu, majme to vždy 
na pamäti. 

PaedDr. Matúš Magera
predseda MO MS Valaská

Chemička Andrea Fašková s víťaznou „čmáranicou“ mieri do Amsterdamu 
na svetové finále kresby Red Bull Doodle Art, 

sprevádzala motivácia, inšpirácia a  odhodlanie 
na ceste za splnením svojho sna. 

Mgr. Iveta Babčanová



materiál, nakoľko som začínal gra-
vírovaním valašiek a nožov.
2. Čo vás na spracovaní kože naj-
viac láka?
Objavil som na internete zaujíma-
vú techniku zdobenia kožených 
výrobkov, pri ktorej sa vytvára po-
loplastika ornamentu alebo iné-
ho obrázku. Toto sa snažím stále 
zdokonaľovať. Láka ma navrhovať 
nové zaujímavé tvary tašiek a ka-
beliek a nové vzory na nich.
3. Z akej kože najradšej vyrába-
te? 
Takmer všetky výrobky robím 
z  kravskej hladenice – garbiarsky 
spracovanej hovädzej kože prírod-
nej farby. 
4. Používate pri výrobe aj stroje 
alebo len ručné šitie?
Pri výrobe všetkých kožených vý-
robkov používam výlučne ručné 
šitie.
5. Vyrábate hlavne na zákazku 
podľa požiadaviek budúcich ma-
jiteľov vašich výrobkov. Zname-
ná to, že za vami môže hocikto prísť a vy mu vyhoviete?
Snažím sa vyhovieť každému podľa jeho požiadavky, alebo mu navrh-
nem vhodnú alternatívu. Len popri práci a iných povinnostiach sa mi 
nedá vyhovieť každému hneď. Na konečnej úprave sa vždy dohodne-
me. 
6. Viete koľko ste už toho vyrobil a kde všade vaše výrobky putovali?
Presný počet výrobkov si netrúfam odhadnúť, putovali väčšinou po 
Slovensku, ale posledná kabelka cestovala s nami do Ríma.
7. Kto už vlastní nejakú koženú kabelku alebo tašku ušitú vašimi ru-
kami?
Rodina, kolegovia, kamaráti, známi a napr. aj pani riaditeľka ZUŠ Valaská 
- Adriána Škrváňová.
8. S kým pri dotváraní vašich výrobkov spolupracujete? Pomáha vám 
niekto s návrhom motívov alebo s dekorovaním?
Áno,  pri finalizácii výrobkov mi pomáha rodina. Dotváranie výrobkov 
- maľovanie, má na starosti dcéra Katka a pracky - mosadzné alebo anti-
korové sú dielom môjho svokra - Tibora Amricha.
9. Myslíte si, že budete mať vo svojom remesle pokračovateľov vo 
svojich deťoch? Poprípade bude sa venovať spracovaniu kože aj ďal-
šia generácia, aby remeslo nezaniklo? 
Uvidíme, možno dcéra Katka, ak bude mať na to čas. Syn Martin sa 
venuje inému umeniu, hudbe. 

Mgr. Nezbedová
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Koža je prírodný materiál, ktorý sprevádza ľudí už odpradávna. V pra-
veku slúžila koža z ulovených zvierat na ochranu pred zimou, prvé ob-
lečenie bolo vyrobené z kože. Vďaka svojim vynikajúcim vlastnostiam 
ponúka koža široké možnosti praktického využitia  dodnes. Tradičné 
využitie kože a ozdobné techniky našli široké uplatnenie v súčasnej 
ľudovej umeleckej výrobe. Popri pôvodných formách, ako sú krpce, 
pastierske kapsy, viacprackové opasky a remene, mešce na tabak, vy-
rábajú zruční remeselníci rôzne úžitkové kožené predmety, pri  ktorých 
využívajú tradičné spôsoby spájania a zdobenia kože. Sú to tašky, vaky, 
opasky, puzdrá na perá a doklady, obaly na knihy. Spracovaniu kože sa s 
láskou venuje aj pán Jozef Kurek, ktorý sa tomuto remeslu priučil popri 
svojej práci v Železiarňach Podbrezová. Koža a výrobky z nej ho doslova 
opantali. A tak sme sa ho na jeho majstrovstvo opýtali.
1. Výrobky z kože navrhujete a vyrábate už  niekoľko rokov. Spomí-
nate si na svoje začiatky? Čo vás viedlo k tomu,  aby ste začali praco-
vať práve s kožou? 
Výrobkom z kože sa venujem 4 roky a inšpiráciou bolo okrúhle jubile-
um mojej sestry, ktorej som chcel zhotoviť originálny darček. A podarilo 
sa. Potom to už išlo ako na páse. Neskôr prišli ďalšie a ďalšie okrúhliny, 
takže prvé kabelky boli darované. Koža ma zlákala ako mäkší a tvárnejší 

Výročné logo MO MS Valaská, 
ktorý slávi sté výročie založenia, 
vytvorili žiaci našej školy. Od ja-
nuára do februára 2023 sa nie-
sol na hodinách regionálnej či 
výtvarnej výchovy (v niektorých 
triedach) v  duchu tvorby loga 
pre náš MO. Žiaci tvorili a  aj vy-
tvorili krásne a  rozmanité logá. 
Do tvorby sa zapojilo 71 žiakov 
z  druhého stupňa. Vybrať víťaz-
né bolo veľmi náročné. Táto ne-
ľahká úloha bola zverená výboru 
MO MS a OP MS v Brezne. Okrem 
víťazného loga bola udelená aj 
cena predsedu MO MS, cena ria-
diteľky OP MS a cena výboru MO 
MS Valaská. Autorkou víťazného 

REMESLO 
MÁ ZLATÉ DNO

loga pri príležitosti stého výročia 
vzniku MO MS Valaská  bola Da-
niela Perichtová. Cenu predsedu 
MO MS Valaská si odniesla Anna 
Kristína  Bartošová, cenu riaditeľ-
ky OP MS Filip Ujčík, cenu výboru 
získala Alžbeta Baranová. Na tre-
ťom mieste skončila práca Stely 
Belanovej a  na druhom mieste 
bola práca Alexandry Špalekovej. 
Víťazné logo aj všetky ostatné ná-
vrhy si mohla verejnosť pozrieť 
13. marca o  17.  hodine na sláv-
nostnej vernisáži vo Výstavnej 
sieni obce Valaská. Všetci autori 
boli ocenení sladkou drobnosťou. 
Do konca marca si mohli obyvate-
lia obce a širšia verejnosť pozrieť 

Logo MO MS vo Valaskej jednotlivé práce.
Slávnostným aktom - podpisom 
medzi autorkou práce, staros-
tom obce a  predsedom MO MS 
Valaská bolo nové logo uvedené 

a  bude používané počas celého 
roka nesúceho sa oslavami sto-
ročnice MO MS v našej obci.

Mgr. Kristína Magerová
riaditeľka OP MS Brezno
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Sezónna peľová alergia je najrozšírenejšie alergické ochorenie, 
ktorého výrazne pribúda. V  súčasnej dobe postihuje až pätinu 
populácie. Môže vzniknúť kedykoľvek v priebehu života, najčas-
tejšie sa vyskytuje medzi 15. až 25. rokom, v posledných rokoch 
je zaznamenaný nástup ťažkostí stále v nižšom veku.
Ak ani jeden z  rodičov nemá alergiu, pravdepodobnosť vzniku 
alergie je 15%, v prípade, že jeden z rodičov je alergik, pravde-
podobnosť sa zvyšuje na 30 %, dieťa, ktorého rodičia sú obaja  
alergici, má šancu stať sa alergikom až 70 %.

PRINCÍP ALERGICKEJ REAKCIE
Pele vyvolávajú alergiu len u tých ľudí, ktorí majú vnímavý imunitný 
systém voči alergénom, ktoré následne rozpoznáva ako cudzie, pri-
čom sa vytvára špeciálny druh protilátky typu IgE. Zo špecifických 
buniek sa potom uvoľňujú látky zodpovedné za klasické príznaky 
alergie.
Rozdelenie jednotlivých alergénov
• vonkajšie alergény (peľové zrná a spóry plesní)
• vnútorné alergény (roztoče, domáce zvie-

ratá, šváby a ďalšie)
• ostatné alergény (potravinové, 

liekové, hmyzí jed)

Peľovú alergickú nádchu 
spôsobujú 3 skupiny rast-
lín: dreviny, trávy a  byli-
ny (buriny).
DREVINY:
Brezovité a  lieskovité 
– ich peľ je veľmi ag-
resívny, pre alergény 
týchto drevín je ty-
pický vysoký stupeň 
skríženej reaktivity, 
najväčším produ-
centom peľu je breza 
(marec až apríl).
Ďalší producenti sú: 
liesky (január – febru-
ár), jelša (február – ma-
rec), hrab, buk, gaštan 
jedlý, dub (marec až máj), 
menej významné sú dreviny 
z čeľade vŕbovitých, olivovitých, 
brestovitých, orechovitých, plata-
novitých a  javorovitých, ktoré kvitnú 
podľa rôznych regiónov v  jarných mesia-
coch. 
TRÁVY:
Kvitnú približne polovicu roka, a preto sa ich pele v ovzduší nachá-
dzajú dlhú dobu, patrí k nim raž siata, timotejka lúčna, psinček biely, 
lipnica lúčna, psiarka lúčna, pýr plazivý, mätoh trváci.
BYLINY(buriny)
Palina pravá, ambrózia, pŕhľava dvojdomá, púpava lekárska, múrov-
ník, mrlík biely, skorocel kopijovitý.

Peľ:
*vetroopelivých rastlín je príčinou sezónnej alergie. Prenáša sa na veľ-

ké vzdialenosti, a tak ľudia môžu reagovať alergicky  i na peľ rastlín, 
ktoré v ich blízkosti priamo nerastú. 
*hmyzoopelivých rastlín sa do ovzdušia dostáva len v  nepatrnom 
množstve. Kvety týchto rastlín sú zvyčajne veľké, nápadné a voňajú, 
aby vábili hmyz. Ich peľ môže spôsobiť alergické prejavy len pri bez-
prostrednom kontakte (zber kvetov).
Na produkciu peľu má vplyv niekoľko faktorov. Je to najmä počasie, 
keďže v teplom a suchom počasí produkujú rastliny väčšie množstvo 
peľových zŕn, ktoré sú následne šírené vetrom. 
Rozhoduje tiež geografická lokalita, keďže pelenie tej istej rastliny za-
čína skôr v južnejších oblastiach, s vyššou nadmorskou výškou začína 
peľová sezóna neskôr a trvá kratšie.

Aké sú príznaky charakterizujúce polinózu?
K typickým príznakom polinózy patrí nádcha s vodnatým čírym hlie-
nom a kýchanie. Častý je zápal spojiviek, ktorý sa prejavuje začerve-

naním, svrbením a slzením očí. Alergickú nádchu však môže 
sprevádzať aj ekzém a priedušková astma.

Aký je rozdiel medzi bežnou a  alergickou 
nádchou? Rozoznáte ich tak, že pri bež-

nej nádche býva hlien zelený a  je 
sprevádzaná bolesťami v  krku, 

prípadne kašľom. Po niekoľ-
kých dňoch ustupuje. Nao-

pak, alergická nádcha je 
typická čírym a  vodna-

tým hlienom, je chro-
nická, teda príznaky 
sú dlhodobé.

DIAGNOSTIKA 
OCHORENIA

Alergiu na peľ vy-
šetruje alergológ. 
Diagnostika zahŕňa 

podrobnú anam-
nézu, spirometrické 

vyšetrenie – pri spi-
rometrickom vyšetrení 

meria prístroj nazývaný 
spirometer množstvo 

ventilovaného vzduchu 
a  ďalšie parametre, ktoré 

spracováva do výslednej krivky, 
ORL vyšetrenie, kožné testy.

TERAPIA POLINÓZY
Hlavná zásada je odstránenie alergénu po stano-

vení diagnózy a určení príčiny. Následne sa užívajú lieky, 
ktoré predpisuje lekár – alergológ. 
Alergici by mali sledovať peľové správy peľovej informačnej služby 
(PIS), snažiť sa dodržiavať odporúčané opatrenia, ako: obmedziť vy-
chádzky na ranné, počas dažďa alebo tesne po daždi, v domácnosti 
čo najmenej vetrať, prípadne zabezpečiť okná protipeľovou sieťkou, 
používať čističky vzduchu, pred spaním sa sprchovať, každý deň si 
opláchnuť vlasy, aby sa odstránili pele, bielizeň nesušiť vonku a iné. 

MUDr. Dolinská

POLINÓZA – peľová alergia
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V nedeľu 16. 4. 2023 našu farnosť navštívili ve-
riaci z  obcí Divín, Stará Halič a  Mýtna. Pozval 
ich náš duchovný otec Martin Trojan, aby nám 
sprostredkoval krásny umelecký a  duchovný 
zážitok. Vo farnosti Divín pôsobil ako kaplán. 
Prišli k nám, aby nám zahrali Krížovú cestu 
a  zmŕtvychvstanie Pána Ježiša. Spoločenstvo 
30 až 40 ľudí, ktorí hlboko prežívajú podstatu  
vykúpenia: umučenie a zmŕtvychvstanie Pána. 
Pani Mária Fízeľová, hlavná organizátorka, nám 
povedala: „Krížovú cestu sme  začali nacvičovať 
v roku 2016 na podnet mojich priateľov. Sme 
partia z filiálok rôznej vekovej kategórie a za tie 
roky sme vytvorili krásne spoločenstvo. Stali sa 
z nás skutoční priatelia a ja som vďačná Bohu 
za každého jedného. Prvé nácviky boli kade-
jaké. Svojpomocne sme si ušili kostýmy a  za 
pár mesiacov sme prvýkrát vystúpili v Divíne. 
Nik z nás v tej chvíli nečakal, že nás pozvú do 

Pôstne obdobie, ktoré trvá 40 dní, 
je časťou liturgického roku. Pod slo-
vom „Veľký pôst“ rozumieme čas od 
Popolcovej stredy do Veľkej noci. 
Tento čas  zahrňuje  štyridsať všed-
ných dní a šesť nedelí. Tento štyrid-
saťdenný pôst ustanovila Cirkev na 
pamiatku štyridsaťdenného pôstu 
Spasiteľa Ježiša Krista na púšti, keď 
sa pripravoval na verejnú činnosť. 
Pôstna doba je opätovnou príleži-
tosťou k premene srdca. Naše obrá-
tenie k Bohu sa v živote neuskutoč-
ňuje iba raz, ale je to proces, ktorý sa 
stále opakuje. Čas pôstu je obzvlášť 
vhodným obdobím k tomu, aby sme 
dovolili Bohu vstúpiť do nášho živo-
ta, do nášho srdca a nechali sa ním 
premeniť. Vnútorné pokánie kres-
ťana sa môže prejavovať veľmi roz-
manitým spôsobom. Sväté Písmo a 
cirkevní Otcovia zdôrazňujú najmä 
tri formy: pôst, modlitbu a almužnu. 
Pôstne obdobie je pre všetkých kres-

Zo života farnosti svätého Martina

Pôstna aktivita s deťmi
ťanov príležitosťou vyjsť na cestu od 
sebectva k láske. Môžeme viac po-
znávať Božiu lásku, odpovedať na 
ňu, nechať sa ňou inšpirovať a pre-
mieňať. Spolu s  našim duchovným 
otcom Martinom Trojanom sme pre 
naše deti pripravili aktivitu PUTUJE-
ME S PÁNOM JEŽIŠOM DO JERUZA-
LEMA. Rovnako ako starozákonný 
Izrael putoval púšťou pod vedením 
Mojžiša, aby prijal Zákon a naučil 
sa žiť podľa Božieho slova, vydali 
sme sa aj my na cestu s Ježišom, aby 
sme poznávali jeho slová i skutky a 
učili sa konať ako On. On je „cesta, 
pravda a život“ (Jn 14, 6). Prežili sme 
vo farnosti spolu s rodičmi a deťmi 
pôstnu dobu ako cestu  do Jeruzale-
ma – miesta Ježišovej smrti a zmŕt-
vychvstania. Neputovali sme sami, 
ale s Ježišom. Na ceste sme sa oboz-
námili s posolstvom jednotlivých 
pôstnych nedelí i Veľkej noci a prežili 
sme ich konkrétnym spôsobom v 

každodennom živote. Každú pôstnu 
nedeľu duchovný otec Martin počas 
homílie vyrozprával deťom, čo sa na 
danom mieste udialo, ako sa tam 
Ježiš zachoval a čo  to znamená pre 
náš život. Nielen rozprával, ale aj 
premietal obrazy alebo videá, ktoré 
súviseli s  textom evanjelia každej 
nedele. Páčilo sa to nielen deťom, 
ale aj nám, dospelým. Na veľkú ná-
stenku sme nakreslili cestu putova-
nia  pôstnym obdobím k Veľkej noci. 
Nástenku s cestou sme umiestnili v 
kostole k bočnému oltáru. Postupne 
sa naša cesta premieňala nalepova-
ním srdiečok. A tak celá farnosť po-
zorovala, v akej časti pôstnej doby 
sa práve nachádzame. Po svätej 
omši si deti lepili do už uplynulého 
úseku cesty srdiečka so svojím me-
nom. Na začiatku putovania dostali 
deti „cestovný pas“, do ktorého si 
každú nedeľu lepili pečiatky.  Každý 
týždeň doma pripravovali malé srd-
ce, na ktoré napísali, ako sa im po-
darilo splniť úlohu na daný týždeň. 
Srdiečka s dobrými skutkami a krás-
nymi obrázkami  v  nedeľu niesli 
k oltáru ako obetný dar. Deti, ktoré 

sa zapojili do aktivity a prešli celou 
cestou, dostali po Veľkej noci sladkú 
odmenu. Deti boli veľmi milé, keď 
v nedeľu odvážne rozprávali, ako sa 
im darilo plniť úlohy.

katechétka Katarína Paprčková

Hraná krížová cesta a zmŕtvychvstanie

Rimavskej Soboty. Bolo to v roku Božieho Mi-
losrdenstva, kde bol prítomný aj biskup rož-
ňavskej diecézy Mons. Stanislav Stolárik. Po-
tom už nasledovali ďalšie pozvania, ktoré sme 
nikdy neodmietli. Vystúpili sme v  Polomke, v 
Pohorelej, v  Brezne, v   Brezne - Mazorníkove, 
v Čiernom Balogu, v Detve, v Starej Haliči. Do-
konca sme sa dostali až za hranice, konkrétne 
do Viedne a do Českej republiky. Pred každým 
vystúpením sa modlíme a  prosíme Pána, aby 
sa to celé dotýkalo ľudských sŕdc. Ak sa dívame 
do tvárí, ktorým  slzy stekajú po lícach, tak nás 

sa to dotýka tiež a v tej chvíli každá jedna duša 
je vďačná a uvedomuje si tú nesmiernu obe-
tu a lásku, ktorú Ježiš pre nás vykonal na kríži.“ 
A  za prítomných divákov z  Valaskej môžem 
povedať, že  nejedno oko neostalo suché. Po 
odohraní Krížovej cesty sme účinkujúcich po-
zvali na posedenie do vykúrenej fary, a nielen 
ku káve a koláčiku. Ďakujeme našim šikovným 
gazdinkám za všetky dobroty, ktoré pripravili 
pre našich hostí. A samozrejme našim hosťom 
za krásny umelecký a duchovný zážitok.

Mgr. Katarína Paprčková
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Prvé činžiaky, ktoré boli postavené na sídlisku Valaská v roku 1952, na 
Hronskej ulici, mali vtedy číslo 1 a 2. V prvom od cintorína našli ubyto-
vanie najmä robotníci, ktorí sa podieľali na výstavbe sídliska a mali už 
rodiny. Ďalší stavbári bývali v novovybudovaných barakoch, ktoré sto-
ja ešte aj dnes na Hronskej ulici smerom do Sihoti. Počas rokov sa ich 
využitie menilo podľa potreby. Boli tam zriadené napr. detské jasle, 
školská družina, rôzne prevádzky, krčma.
Druhý činžiak od cintorína (v súčasnosti č. 464) opíšem tak, ako si ho 
pamätám z mojej mladosti, keď som mala dočinenia so zariadeniami 
v jeho prízemí. V prvom vchode od severnej strany, priestory jednoiz-
bového bytu využívala POŠTA. Vedúcim bol pán Michal Nemky, ktorý 
tam pracoval aj s  manželkou. Spojovateľku robila pani Molčanová. 
V tých časoch ľudia nemali telefóny v domácnostiach, takéto služby 
poskytovala pošta. Hovory prepájala spojovateľka do dvoch kabíniek, 
opatrených telefónnym prístrojom. Poštári a  poštárky roznášali do 
schránok zásielky ako dopisy, pohľadnice, noviny a časopisy, vo veľ-
kých kožených kapsách. 
Vedľa pošty, v priestoroch upraveného bytu bola zriadená MATERSKÁ 
ŠKOLA, pretože budova škôlky vystavená uprostred sídliska už kapa-
citne nestačila. Chodili sem najmä deti, ktorých matky nepracovali, 
takže sa tam neobedovalo ani nespalo. Učiteľkou bola pani Kamila 
Kováčiková. Aj mňa tam mama priviedla, aby som si zvykla na kolektív 
a  niečomu sa priučila. Viem, že sme sa tam hrali, recitovali, spievali, 
tancovali. V krojoch, ktoré nám pošili naše mamy, sme účinkovali aj pri 
otvorení novej základnej školy na Školskej ulici, v roku 1957. V súvis-
losti s návštevou škôlky mi v pamäti najviac utkvela nasledovná prí-
hoda. Nebola stanovená hodina, dokedy sa tam treba dostaviť. Ráno 
prišla pre mňa kamarátka Evka zo susedného vchodu. Chvíľku sme sa 
pohrali u nás, chvíľku pred činžiakom. Cesta zo Školskej ulice do škôlky 
nám trvala pridlho. Na námestí sme si poprezerali výklady a verte, že 
v tých časoch bolo čo obzerať. Áut chodilo málo, len tie s tovarom do 
obchodov. Malý chlapec na bicykli sa chytil za auto, čo šofér nezba-
dal, že sa za ním potiahne. Auto zvrtlo do bočnej ulice, chlapec spadol 
a zranil sa. S kamarátkou Evkou sme to sledovali. Potom sme sa po-
brali do škôlky. Cestou som zbadala, že som stratila kapsičku, v ktorej 
som si z domu nosila desiatu. Vrátili sme sa, aj som ju našla. Keď sme 
konečne došli pred škôlkarske dvere, za nimi bolo počuť detský hu-
riavk. Bolo poludnie a deti sa v chodbičke prezúvali, že už idú domov. 
Súdružka učiteľka sa nás opýtala: „A vy dve ste teraz po čo prišli, keď je 
už čas ísť domov ?“ Naše mamy sa o všetkom dozvedeli a odvtedy sme 
už chodili do škôlky načas.
V prostrednom vchode spomínaného činžiaka bola v celej prízemnej 
časti zriadená ZÁVODNÁ JEDÁLEŇ s  kuchyňou pre robotníkov, ktorí 

Čo rozprávali pamätníci
PRVÉ ČINŽIAKY NA HRONSKEJ ULICI

pracovali na výstavbe sídliska. Stravu si tu mohli objednať aj ostatní 
obyvatelia, ktorí mali záujem. Keď sa narodila moja sestra, chodila som 
tam otcovi po obedy. Ako kuchárky sa tu zamestnali ženy zo starej 
Valaskej, aj zo sídliska. Hlavná kuchárka bola pani Ilonka Molčanová. 
Varila spolu s pani Gajdošíkovou, pani Balážovou a pani Barteltovou. 
Na pomocné práce prijali maličkú žienku, Marku, ktorej priezvisko ne-
viem. Pre jej nízky vzrast ju v dedine každý poznal pod menom Marka 
Drobná. Bývala v prednej izbičke spoločného dvora u Moľotov. Nedá 
mi nespomenúť pár slov o tejto žienke. Ako mladá sa vydala za Gus-
tíka, fabrického robotníka. Bol vraj tiež nízkeho vzrastu. Deti spolu 
nemali, no veľmi po nich túžili. Zobrali si do opatery sirotu Helenku. 
Keď dcéra vyrástla, odišla do sveta. Gustík umrel a Marka sa prebíjala 
životom sama. Kuchárky ju prijali medzi seba, ako svoju rodinu. Ich 
vedúca, pani Molčanová, bola dobrosrdečná a prajná žena. V tých ča-
soch stravníci mohli ísť na dupľu, veď takým jedlám, ako varili naše 
kuchárky sa nadalo odolať. Aj dnes si predstavujem vôňu parených 
buchiet, alebo uhorkového šalátu, keď si pomyslím, ako som tam cho-

dila s obedárom po stravu. Teta Ilonka mi vždy naložila plné misky. Tak 
štedro dopriala aj iným stravníkom. (Bola to manželka Janka Molčana 
Šmalcika a matka lekárov, syna Sigfrida a dcéry Lydky.)
Po čase, keď poštu a robotnícku jedáleň v týchto priestoroch zrušili, 
rozšírili tam materskú školu. Zriadili novú herňu, priestory na spanie 
a tiež kuchyňu, kde varili jedlo pre škôlkarov. Do škôlky na „starej poš-
te“ chodili aj moje deti.
V treťom vchode na prízemí boli kancelárie bytového družstva. Až ne-
skôr postavili pre túto inštitúciu budovu na dolnom konci Hronskej 
ulice. Dnes sú priestory   prízemia spomínaného činžiaka prerobené 
na byty a ich obyvatelia možno ani nevedia o histórii svojho bytového 
domu.
Na poschodiach spomínaného činžiaka bývali rodiny, ktorých akč-
ní otcovia (páni: Štefan Mráz, Oskar Harinek a ďalší) zriadili pre svo-
je ratolesti v  lete futbalové ihrisko, v zime klzisko. Bolo to na mieste 
dnešného detského ihriska a  sčasti predajne Billa. Na tomto ihrisku 
vyrástol aj najlepší futbalista Valaskej, Dežko Siládi. Od neho starší hrá-
či, ako Oskar Harinek, Ľubo Lacík a ďalší chlapci zo susedstva na Dežka 
nestačili. V čase najväčšej slávy bol najrýchlejším futbalistom výberu 
Československa, o čom mám odložený článok z novín. 
Na športové zápolenia chlapcov sa tam chodili pozerať deti z celej Va-
laskej. V hokeji vynikali bratia Goceliakovci. Futbal, volejbal, či iné hry 
sa hrali deti pred každým činžiakom. Nikto ich neokrikoval, veď deti 
boli vo všetkých rodinách. Okolo činžiakov neboli autá a všetky plo-
chy okolo nich využívali deti na hry spojené s pohybom.

   Mária Luptáková
Škôlkarky z roku 1957

Kuchárky pod oknami činžiaka, v ktorom bola závodná jedáleň pre staveb-
ných robotníkov
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Slovenská agentúra životného prostredia realizuje  jedinečný a  doposiaľ 
najväčší projekt Obnovy rodinných domov, do ktorého sa môžu zapo-
jiť obyvatelia celého Slovenska. V rámci tohto projektu  sa spúšťa nová, 
atraktívnejšia výzva s  výhodnejšími podmienkami a  jednoduchšou ad-
ministratívou. Potenciál obnovy rodinných domov je na Slovensku veľký. 
Podľa sčítania domov a bytov kompletnou rekonštrukciou prešlo iba pri-
bližne 20 % domov z  celkového počtu 1,08 milióna. Tretina domov má 
pôvodné okná, a tak im z domu uniká nielen teplo, ale aj financie. Ceny 
energií rastú a nútia ľudí zamyslieť sa, ako znížiť náklady na bývanie. 
S  pomocou projektu Obnovy rodinných domov si majitelia rodinných 
domov  môžu  zlepšiť svoje bývanie,  ako aj ušetriť na energiách. Vďaka 
projektu „Obnov dom“ môžete získať finančný príspevok z plánu obnovy 
až do výšky 15 000 eur a bonus 4 000 eur. Viac informácií o projekte Obnov 
dom nájdete na webstránke www.obnovdom.sk . 

Mgr. Alena Neuzerová

Aby dieťa zvládlo učivo v  škole, je dôležitá 
dostatočná úroveň jednotlivých funkcií. 
Sú to najmä:
• Vizuomotorika a grafomotorika,
• rečový prejav a porozumenie reči,
• sluchové a zrakové vnímanie,
• vnímanie priestoru a času,
• základné matematické predstavy.

Postupne si predstavíme každú jednu funk-
ciu. 

Vizuomotorika a grafomotorika
Motorické zručnosti sa prelínajú celým naším 
životom. Nemali by sme robiť namiesto dieťa-
ťa to, čo dieťa zvládne aj samo. Neodháňajte 
ho, keď chce pomáhať pri domácich prácach. 
Správne a dobre rozvinutá grafomotorika  je 
základom pre zvládnutie písania. Na jej rozvoj 
sú vhodné okrem kreslenia aj vymaľovávanie, 
dokresľovanie, obkresľovanie. Už v začiatkoch 
kreslenia je nutné dbať na správny úchop pí-
sacieho nástroja a  postavenia ruky i  celého 
tela. To ovplyvňuje plynulosť a  ľahkosť písa-
nia. 

Rečový prejav a porozumenie reči
Práve na reč a  porozumenie rečovému pre-
javu sa kladie mimoriadny dôraz. Prečo je to 
tak? Primerane rozvinutá reč a hlavne porozu-
menie rečovému prejavu je dôležité pre po-
rozumenie inštrukcií a pokynov v škole. Dieťa 
musí rozumieť tomu, čo sa od neho v  škole 
očakáva. Reč sa prelína s  myslením. Pomo-
cou reči dieťa vyjadruje svoje pocity, názory 
a myšlienky. Obdobie do šiestich až siedmich 

Spomíname a ďakujeme
V týchto dňoch nás opustila po dlhej cho-
robe naša bývalá p. riaditeľka, aj kolegy-
ňa a priateľka Valéria Švantnerová.      
Neoddeliteľnou súčasťou  jej života bola 
okrem  rodiny  aj  pedagogická  práca 
v ZUŠ Valaská a od roku 1990/1991 až do 
roku 2014 práca na poste riaditeľa.
Nebolo ľahké pokračovať v práci vedenia 
školy po p. riaditeľke Paule Koreňovej.
Tým, že prijala túto funkciu, ukázala nielen odvahu a sebavedo-
mie, ale aj zodpovedné pokračovanie v nastolenej ceste a dokonca 
v stabilizovaní výtvarného odboru.
Rozšírilo sa aj vyučovanie na gitare, saxofóne a klarinete, ľudo-
vých nástrojoch (fujara, gajdy) a vyučovanie spevu. V školskom 
roku 2008/2009 sa otvoril tanečný odbor a zriadili sa elokované 
pracoviská v Podbrezovej, Predajnej a Hronci, ktoré v roku 2014 
prešli na právnu formu.
Toto všetko popri vyučovaní klavíra a vytváraní podmienok, či pl-
ného servisu pre zamestnancov ZUŠ, vyústilo do pozitívneho cho-
du školy a vzťahov medzi zamestnancami v mnohých prípadoch 
s pozoruhodnými výsledkami žiakov na rôznych súťažiach.
Takže spomíname a ďakujeme, tí, ktorí sme ju zažili, za jej prínos 
a rozvoj školy, ktorá je dlhé roky v povedomí kultúrnej verejnosti 
aj vďaka p. Valérii Švantnerovej.
Srdečná vďaka za všetko a taktiež nezabudneme ísť v tvojich sto-
pách, ktorých pečať naďalej vidno v tvojej práci a v nás.

Kolektív ZUŠ Valaská

PROJEKT OBNOV DOM

rokov je pre vývoj reči zásadné. V tomto obdo-
bí je potrebné venovať sa aktívnemu rozvoju 
slovnej zásoby. Rečové nedokonalosti je naj-
lepšie odstrániť ešte pred nástupom do školy. 
Neodkladajte preto návštevu logopedickej 
ambulancie. Rečové nedokonalosti často 
ovplyvňujú výkon dieťaťa v oblasti správneho 
čítania a neskôr písania (diktáty...). 

Sluchové a zrakové vnímanie
Sluchové vnímanie má pre rozvoj reči v pred-
školskom veku dôležité postavenie. Pre rozvoj 
sluchového vnímania je dobré učiť dieťa po-
čúvať čítané alebo hovorené rozprávky, pes-
ničky, rozprávať sa o  ich obsahu, hrať hry na 
lokalizáciu zvuku, vytlieskavanie slov. Slucho-
vé vnímanie je taktiež mimoriadne dôležité 
pre školskú úspešnosť. 
Zrakové vnímanie je dôležité pre rozpozná-
vanie písmen, číslic, pre čítanie, písanie aj po-
čítanie. Dieťa v  predškolskom veku by malo 
poznať farby, vhodné je učiť ho rozlišovať aj 
jednotlivé odtiene farieb.  Zrakové vnímanie 
hravým spôsobom rozvíjajú hry ako pexeso, 
domino, lotto, mozaiky, stavenie stavebníc 
podľa predlohy. Takzvanú zrakovú analýzu 
a syntézu podporujú hry ako puzzle, sklada-
nie obrázkov z viacerých častí. 

Vnímanie priestoru a času
Vnímanie priestoru je dôležité pre celkovú 

orientáciu v prostredí. Dieťa musí chápať poj-
my hore - dole, neskôr vpredu - vzadu a nako-
niec vpravo - vľavo. Dieťa vnímanie priestoru 
potrebuje ovládať, aby sa vedelo orientovať 
v zošite a učebnici, ale aj v budove školy. 
Vnímanie času je potrebné pre uvedomova-
nie si časovej postupnosti, ale aj postupnosti 
jednotlivých úkonov. V škole je potrebné ve-
dieť si rozvrhnúť čas na plnenie jednotlivých 
úloh. Vnímanie času môžeme rozvíjať použí-
vaním pojmov ráno, večer, poobede a spájať 
ich s  jednotlivými činnosťami. Učíme dieťa 
všímať si zmeny v  prírode, ktoré sa spájajú 
s jednotlivými ročnými obdobiami. Dobré je, 
rozprávať sa aj o tom, čo bude dnes, zajtra...

Základné matematické predstavy
Základom tzv. predčíselných predstáv, z kto-
rých sa pozvoľna tvoria číselné predstavy, 
sú všetky vyššie spomínané zručnosti. Tento 
proces začína porovnávaním (malý, väčší, 
málo, veľa), pokračuje triedenie podľa dru-
hu (jedlo, oblečenie, hračky), vlastností ako 
veľkosť, tvar, farba. Na konci celého procesu 
dieťa chápe pojem číslo v  zmysle množstva 
(dve autá, tri jablká, päť cukríkov). Dôležité je 
začať pracovať najprv s  predmetmi a  až po-
tom s  obrázkami. Pre rozvoj matematických  
predstáv sú vhodné hry ako Domino, Človeče 
nehnevaj sa, Kolky.
Tak s chuťou do tréningu. Kým naše deti za-
sadnú v septembri do školských lavíc, máme 
ešte dosť času na prípravu. 

Mgr. Kristína Magerová, 
špeciálna pedagogička

Školská zrelosť



Osud je krutý, nevráti, čo vzal. 
Zostali iba spomienky a v srdci žiaľ.
 Už niet návratu a ani nádeje,

 len cestička k hrobu nás k vám  zavedie.

So smútkom v srdci sme si
 dňa 21. 04. pripomenuli  12. výročie úmrtia 

Františka Putnoka st.,

 dňa 03. 04.  sme si  pripomenuli
10. výročie úmrtia 

Blanky Putnokovej

 a dňa 14. 01. sme si  pripomenuli
11. výročie úmrtia 

Františka Putnoka ml.
 S láskou a úctou spomínajú  Ľubka Jančová  

s rodinou a  Zuzka Putnoková s rodinou.

Po krátkych cestách chodili sme spolu,
na dlhú odišiel si sám.

Márne ťa oči naše hľadajú,
márne po tvári slzy stekajú.
Život si mal nadovšetko rád,

až do posledných chvíľ si oň bojoval.
Zostala len bolesť v srdci a spomienka.

Dňa 7. apríla sme si pripomenuli smutných 
sedem rokov úmrtia, ako nás opustil môj 

manžel, otec, starký a prastarý otec, svokor 
a krstný otec 

Milan Molnár z Valaskej. 
S úctou a láskou spomína manželka Mária, 

dcéra Mária, syn Miloš s manželkou Erikou, 
vnučky Zdenka s Patrikom, Karinka, Simon-
ka s Rastinom, Vanduška. Pravnúčikovia Tobiasko, Maximko, 
pravnučka Grétka a krstná dcéra Gabika s rodinou. Spi sladko 

svoj večný sen, v spomienkach sme pri tebe každý deň.
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Z kroniky našej obce

SPOMIENKY

Milovali sme ho a on miloval nás, tú lásku 
v našich srdciach nezničí ani čas. 

Dňa 25. apríla uplynuli dva roky, čo nás 
opustil Ondrej Husár. 

S láskou spomínajú manželka Oliva, rodina, 
priatelia a známi. 

,,Odišla tíško, už nie je medzi nami,
no v srdciach našich žije stále spomienkami.“

Dňa 5. júna si pripomenieme  prvé smutné  
výročie odvtedy, ako nás navždy opustila 

naša drahá dcéra, mama, stará mama, sestra 
Mária Fukasová z Valaskej.

Kto ste ju poznali, 
venujte jej tichú spomienku.

Tak rýchlo ten čas uteká, no každý deň ti 
patrí naša spomienka.

Osud ti nedoprial s nami dlhšie byť, ale v 
našich srdciach budeš stále žiť.

29. marca 2023 uplynuli 2 roky, keď nás 
navždy opustila naša mama a stará mama

 Mária Oboňová.
S láskou a úctou na ňu spomína celá rodina.  

Kto ste ju poznali, venujte jej tichú spomienku.

Odišla tíško, už nie je medzi nami, no v na-
šich srdciach stále žije spomienkami. 

Dňa 25. apríla uplynuli 2 roky, čo nás navždy 
opustila Jolana Majerčáková. 

S láskou a úctou spomínajú 
na ňu jej najbližší.

Navždy sa zastavilo srdce drahého a blízkeho človeka, ktorého 
sme všetci poznali, vážili si ho a mali ho radi. Odišiel od nás, 
odišiel navždy. Smrť, ktorá neľútostne dopĺňa odveký zákon 
prírody,  ho  vytrhla  z  našej  spoločnosti.  Lúčime  sa  s  ním. 
Naposledy  ho  pozdravujeme.  Skláňame  sa  pred  ním a  pred 
jeho životným dielom a v duchu si  sľubujeme,  že naň nikdy 
nezabudneme,  že  jeho  pamiatka  v  nás  bude  žiť,  pokiaľ  my 
budeme žiť.

Opustili nás:
 Ľudmila Bursová Pavel Švantner
 Štefan Hanzen Robert Vrablic
 Mgr. Oľga Trangošová Mirko Karol
 Ivan Turčan Anna Benková

S krikom si prišlo do jari
a nevieš, prečo hreje.
Tvoj dotyk, pôda, svetlo,

tvoje dýchanie.
Od úsvitu až po noc prikuté je

na mliečne zvony pŕs,
čo rozváňajú po mame.

Je  málo  životných  situácií,  ktoré  sa  vyrovnajú  príchodu 
nového  člena  rodiny.  Rodičia  celým    telom  precítia    teplo 
a  neopakovateľnú  radosť  z  maličkého  nemluvňaťa. 
Predstavujú  si,  ako  ho  budú  s  láskou  vychovávať,  sledovať 
prvé  krôčky,  so  šťastím  počúvať  džavotanie,  odpovedať  na 
zvedavé  otázky.  No  zatiaľ  drieme  so  zavretými  pästičkami, 
odkázané na rodičovskú starostlivosť.

Narodili sa: 
 Zoya Valentína Koscová Jakub Baláž
 Bronislav Divok  Adamovičová
 Max Schmidt Kamila Pokošová
    Diana Rumančíková
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V sobotu 18. 2. 2023 sa vo švajčiarskom stredis-
ku Schwarzwaldalp konal 14. ročník Horischlit-
tenrennen, po našom krňačkových pretekov. Z 
takmer 100 súťažiacich posádok bolo aj 12 zo 
Slovenska, z toho jedna priamo z Valaskej. Stála 
dvojica Maťka a Jožko Vrbovskí musela byť kvôli 
chorobe na poslednú chvíľu pozmenená a mamu 
nahradila dcéra Saška. Švajčiarske Alpy nás priví-
tali krásnym, i keď chladným, slnečným počasím 
a všetko prialo parádnym pretekom. Trať s dĺžkou 
5,5 km najlepší pretekári zvládli prejsť za viac ako 
9 minút. Samozrejme, na prvých priečkach sa 
ocitli domáce posádky, kde im železom podbité 
krne, odlišný štýl jazdy a skúsenosti na tak dl-
hej trati dávali značnú výhodu. Sme veľmi radi, 

V  sobotu 15. apríla sa uskutočnil 
22. ročník Veľkonočného turnaja 
Ivana Karaka, ktorý sa konal v  te-
locvični Základnej školy Jarosla-
va Simana. Hráči súťažili v dvoch 
kategóriách. V  kategórii “muži” sa 
o prvenstvo snažilo desať ama-
térskych hráčov a v “ženskej” ka-
tegórii to boli tri súťažiace. Tretiu, 
nevyhlasovanú kategóriu, ktorá sa 
tiež zapojila do boja o ceny, tvorili 

Výsledky stolnotenisového 
turnaja 2023 muži

1.  Peter Haviar 
2.  Stanislav Slivka 
3.  Pavol Molčan 
4.  Jozef Mikloš 
5   Miloš Pacera 
6.  Miroslav Makovník ml.
7.  Slavomír Koza 
8.  Peter Jenča 
9.  Ľubomír Zelenčík 
10.  Dušan Sliačan ml.

Výsledky stolnotenisového 
turnaja 2023 ženy

1.  Janeta Nitková 
2.  Blanka Pacerová 
3.  Božena Daxnerová 

Výsledky stolnotenisového 
turnaja 2023 hráči Valaskej

1.  Miroslav Makovník st.
2.  Jaroslav Karak 
3.  Pavel Gondek 
4.  Slavomír Kučerák 
5   Pavol Šmidák 
6.  Peter Jendrál 

Stolnotenisový turnaj
šiesti hráči reprezentujúci obec 
Valaská v  šiestej regionálnej lige. 
Na začiatku turnaja športovcov 
privítal starosta obce Valaská, pán 
Peter Jenča. Následne dostal slo-
vo pán Šmidák, ktorý informoval 
súťažiacich o priebehu turnaja a 
počas jeho trvania dohliadal nad 
dohodnutým hracím systémom. 
Počas turnaja sa odohralo množ-
stvo vyrovnaných zápasov vo 

všetkých kategóriách. Ženy svoj 
turnaj odohrali dvojkolovo. Hrá-
čov, ktorí obsadili prvé tri miesta, 
odmenil pán starosta pohármi 
a  hodnotnými cenami. Víťazom 
turnaja v  hlavnej kategórii sa stal 
pán Peter Haviar, ktorý získal pu-
tovný pohár starostu obce. 
Veríme, že tradícia stolnoteniso-
vého Veľkonočného turnaja Ivana 
Karaka ostane vo Valaskej zacho-
vaná a na budúci rok sa zídeme v 
ešte väčšom počte. 

Ing. Šmidák

Krňačkové preteky vo Švajčiarsku
že sme si niečo také mohli vyskúšať aj takto vo 
svete, a náš čas 16 minút a 9 sekúnd stačil na 57. 
miesto medzi mužskými posádkami, keďže zmie-
šané posádky sa oddelene nehodnotili. Mali sme 
aj úžasnú kulisu našich divákov a fanúšikov, na-
koľko nás Slovákov prišiel celý autobus. Podporu 
fanúšikov z Valaskej nám robili manželia Vierka 
a Eugen Sedlákovci s Ninkou Karasovou. Ostat-
né dni sme si užívali lyžovačku, Švajčiarom sme 
ukázali niečo z našej kultúry a naopak. Ako vždy, 
tak aj tu v Alpách sme pretekali v našich sloven-
ských  krojoch. Tých niekoľko dní sme si naozaj 
užili a ak sa znova naskytne podobná príležitosť, 
určite si to zopakujeme.

Alexandra Vrbovská
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